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قربانی به نمایندگان:

 وقت مملکت را برای مصوبه ای که شورای نگهبان 
رد می کند، تلف نکنید

معاون اسبق تنقیح قوانین مجلس می گوید: اگر نمایندگان می دانند شورای نگهبان مصوبه ای را رد می 
کند یا نباید به بررســی آن بپردازند و وقت کشــور را بگیرند یا روی حرفشان بایستند و آن را به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بفرستند. اینکه شورای نگهبان مصوبه ای را رد کند و مجلس آن را کنار بگذارد 
خیانت به مملکت است.به گزارش خبرآنلاین، بررسی و تصویب کلیات و بخشی از جزئیات طرح دوفوریتی 
اصلاح قانون انتخابات که با نیت مقابله با برخی گزارش های خلاف واقع در بزنگاه بررسی صلاحیت ها 
از سوی شورای نگهبان در صحن مجلس صورت گرفت با موجی از انتقادات از سوی حقوقدانان شورای 
نگهبان و برخی سیاسیون روبرو شد. سخنگوی شورای نگهبان به کنایه نسبت به این مصوبه مجلس در 
یادداشتی نوشت »»امروز در خبرها آمده بود که مجلس بعد از تعطیلات کرونایی و غیر کرونایی جلسه 
علنی داشت و ناگهان یک طرح دوفوریتی مطرح شد که همگان را به تعجب واداشت. وسط بحران کرونا 
چه چیز واجب تر از اصلاح قانون انتخابات؟! انتظاری که ۴ سال به پای آن نشسته بودیم! اول خیال کردم 
وظیفه ناتمام مجلس یعنی اصلاح قانون انتخابات و اجرای سیاست های کلی انتخابات موضوع دوفوریتی 
است! اما زهی خیال باطل! احقاق حق آن دسته از نمایندگانی که علیه آن ها مثلا گزارش خلاف واقع داده 
شده است!« »هادی طحان نظیف« عضو دیگری از حقوقدانان شورای نگهبان به تبعیت از کدخدایی، به 
این طرح مجلسی ها حمله کرد و گفت؛ »اینکه نمایندگان مردم چقدر دغدغه مردم و مسائل آنها را در 
چنین روزهای کرونایی داشته باشند، جایگاه مجلس را در ذهن جامعه روشن می کند. اینکه الآن مردم 
در چه وضعیتی هستند و با چه مشکلاتی دست و پنجه نرم می کنند و نمایندگان آنها چقدر پیگیر مسائل 
و موضوعات مردم باشند، آنها را در رأ س امور می نشاند.«این درحالیست که دیگرانی هم هستند که این 
تصمیم مجلس را حمایت کرده و معتقدند قرار نیست اتفاق عجیب و غریبی رخ دهد و شورای نگهبان 

باید از شفاف شدن روند بررسی صلاحیت ها استقبال کند.
وقتی نمایندگان می دانند شورای نگهبان یک طرح را رد می کند چرا اصرار به بررسی 

آن دارند؟
در همین راستا، حجت الاسلام موسی قربانی، نماینده ادوار مجلس که سابقه حضور در جایگاه معاونت 
امور تنقیح قوانین مجلس را نیز دارد، با اشاره به حواشی به وجود آمده پیرامون طرح دو فوریتی اصلاح 
قانون انتخابات مجلس، به خبرآنلاین گفت: شــورای نگهبان برای خود جایگاهی دارد که تقریبا سال 
هاست موضع نسبتا ثابتی دارد و مواضع آنها برای همه مشخص شده است.وی ادامه داد: موضوع این است 
که نمایندگان مجلس در بسیاری موارد می دانند که طرح ها و لوایح مصوب آنها توسط شورای نگهبان رد 

می شود اما اصرار دارند که زمان زیادی را برای بررسی برخی مسائل صرف کنند.
نمایندگان گاهی اوقات آب در هاون می کوبند

معاون اسبق تنقیح قوانین مجلس تاکید کرد: این موضوع از جمله چالش های قانون گذاری در ایران است؛ 
نمایندگان مجلس در بسیاری اوقات »آب در هاون می کوبند«. این مسئله فقط مختص مجلس دهم هم 

نیست و همه 10 دوره مجالس به نوعی درگیر این موضوع بودند.
قربانی خاطر نشان کرد: مثال مشخص این مسئله، بررسی استانی شدن انتخابات است که تاکنون چهار 
دوره مجلس آن را تصویب کرده و شورای نگهبان هم آن را رد کرده اما باز نمایندگان مجلس می آیند و 
درباره آن طرح می دهند. فردا روز، این نمایندگان باید جوابگو باشند که وقت مملکت را چطور تلف کردند.

وقتی می دانید شورای نگهبان مصوبه ای را رد می کند وقت مملکت را تلف نکنید
وی افزود: وقتی می دانند شورای نگهبان چیزی را رد می کند )که می دانند( یا باید بنای خود را بگذارند 
که آن را به مجمع تشخیص مصلحت نظام بفرستند یا اینکه اصلا وارد بحث و طرح آن نشوند.این نماینده 
ادوار مجلس خطاب به نمایندگان مجلس شورای اسلامی گفت: چه کسی می خواهد جواب حقوقی که 
برای این کارها گرفتید و زمانی که از مملکت تلف کردید را بدهد؟ ببنید چند ساعت روی موضوع طرح 

اصلاح قانون انتخابات کار کردید و نهایتا هم کنار گذاشته شد.
دعوای مجلس و شورای نگهبان از زمان امام وجود داشته است

قربانی تصریح کرد: حالا هم اگر قرار اســت چیزی خلاف رویه شورای نگهبان تصویب شود باید آن را 
متوقف کرد چون بهرحال قانون اساسی اختیاراتی به شورای نگهبان داده و نمی توان کاری کرد. نظارت بر 
انتخابات و تفسیر قانون اساسی از اختیارات شورای نگهبان است و و آنها هم می گویند برداشت ما از قانون 
چنین چیزی است و این دعواهای بین مجلس و شورای نگهبان از زمان امام تاکنون وجود داشته است.

عمر مجلس صرف مصوباتی می شود که مشخص است به جایی نمی رسد
معاون اســبق تنقیح قوانین مجلس تاکید کرد: اگر نمایندگان می دانند شورای نگهبان مصوبه ای را رد 
می کند یا نباید به بررسی آن بپردازند و وقت کشور را بگیرند یا روی حرفشان بایستند و آن را به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بفرستند. اینکه شورای نگهبان مصوبه ای را رد کند و مجلس آن را کنار بگذارد 
خیانت به مملکت اســت.وی افزود: مسئله این اســت که نمایندگان مجلس نظرات شورای نگهبان را 
می دانند اما باز کار خودشان را می کنند. به جرات می توانم بگویم بیش از نصف وقت مجلس در 10 دوره 

صرف مصوبه هایی شده که از اول می دانستند به جایی نمی رسد.
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پیام های سیاسی ماهواره نور 
در ایــن چهــار روزی 
اولین  پرتــاب  از  که 
ایران  نظامی  ماهواره 
)نور( به فضا می گذرد 
فنی  جنبه های  چه  اگر 
توجه  مورد  بیشــتر  آن 
این  امــا  قــرار گرفته، 
ماهواره ابعاد دیگری نیز 
دارد که فراتر از مسائل 
است.  فناوری  و  نظامی 
پرتــاب موفقیــت آمیز 
ماهواره یادشده، پیام های سیاسی متعددی 
به خارج از ایران ارســال کرد که می توانند 
حاکی از شروع دوران جدیدی در مناسبات 
ایران و غرب باشند. ارسال ماهواره نظامی 
به فضا بــه طور علنی و رســمی، تحول 
جدید و مهمی در تلاش های پیوسته ایران 
برای دســتیابی به فناوری های فضایی به 
شــمار می رود. این امر در اظهارات سردار 
سرلشکر حسین سلامی، فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، تجلی یافت. این 
مقام نظامی در اتاق عملیات پرتاب ماهواره 
نور با خرسندی گفت: »سپاه، فضایی شد. 
ما در ایــن لحظه در فضا قرار گرفتیم و از 
این لحظه به بعد، از آســمان به زمین نگاه 
می کنیم.«اما علاوه بر مزیت ها و خدماتی 
که ماهواره نور بــه ایران ارائه خواهد داد، 
ایــن ماهواره از منظر هــای گوناگون، که 
ارتباط چندانی با مســائل فناوری ندارند، 
حامــل پیام هــا و خدماتی خواهــد بود. 
بارزترین مشــخصه ماهــواره نور، نظامی 
بودن آن است که حاکی از تغییر چشمگیر 
رویکرد ایران در یک زمان حساس است. 
در گذشــته، وقتی ایران ماهــواره به فضا 
پرتاب می کرد، فارغ از اینکه این ماهواره ها 
به فضا می رســیدند یا نه، غربی ها از آن ها 
انتقــاد می کردند و در برخــی مواقع، قبل 
از ارســال ماهواره توســط ایران، محافل 
اطلاعاتی و رســانه ای آمریکا درباره آن ها 
افشــاگری می کردند. در یک مورد، ترامپ 
تصویــر هوایــی جنجال برانگیزی از یک 
سایت پرتاب ماهواره در سمنان منتشر کرد 
و گفت آمریکا هیچ نقشی در انفجاری که 
در این ســایت رخ داده، ندارد. کشور های 
غربــی و در راس آن ها آمریــکا، همواره 
ایــران را به اســتفاده پوششــی از برنامه 
فضایی برای توســعه قابلیت های موشکی 
متهم می کردند. اتهامی کــه البته قویا از 
سوی ایران رد می شد. اما اکنون، ایران به 
طور رسمی اعلام می کند، این بار ماهواره 
نظامی به فضا پرتاب کرده اســت. امری 
کــه از تغییر قابل توجه اســتراتژی ایران 

در مواجهــه با غرب حکایــت دارد. برای 
فهم بیشــتر این امر، باید کمی به گذشته 
رجــوع کرد. به طور کلــی، برنامه فضایی 
شــامل دو بخش عمده است، یک بخش 
مربوط به فناوری ســاخت ماهواره است و 
بخش دیگر، با فناوری ســاخت ماهواره بر 
مرتبط است. انتقادات غربی ها، بیشتر حول 
بخش دوم متمرکز بــود. آن ها ادعا کرده 
و می کنند که فناوری ســاخت ماهواره بر 
بسیار مشــابه فناوری ساخت موشک های 
قاره پیماســت. بــه همین دلیــل، ایران 
را متهــم می کنند که در پوشــش برنامه 
را  پیما  قاره  برنامه موشــک های  فضایی، 
توســعه می دهد. ایران در گذشته نسبت 
به این اتهام بســیار حساس بود و بر جنبه 
غیرنظامی بودن برنامه فضایی خود تاکید 
می کرد. اما حالا با پرتاب ماهواره نور، این 
امر کاملا تغییر کــرد. به نحوی که ایران 
ضمن اعلام رسمی پرتاب ماهواره نظامی، 
صریحــا به فناوری موشــکی به کار رفته 
در آن، مباهات می کند. برخی رســانه ها، 
حتی ارســال ماهواره نور را »انقلاب دوم 
موشــکی« خواندنــد. در همیــن رابطه، 
روزنامه فرهیختگان با استفاده از این تعبیر، 
پرتاب نور را در امتداد برنامه موشکی ایران 
دانســت و نوشت: »نیروی هوافضای سپاه 
پاســداران میراث انقلاب موشــکی شهید 

}حسن{ طهرانی مقدم را با پرتاب ماهواره 
استراتژیک نور به فضا ارتقا داد.«

اینکه چرا رویکرد ایران به این شکل واضح 
تغییر کرده، هنوز به طور دقیق معلوم نیست. 
اما می تــوان در این زمینه یک گمانه مطرح 
کــرد: ایــران از اجرای موثر برجام توســط 
اروپایی ها و هرگونه کمــک اروپایی کاملا 
قطــع امید کرده و ملاحظــات قبلی را کنار 
نهاده است. در یک سال گذشته، اروپایی ها 
به کرات نشــان داده اند کــه بدون رضایت 
آمریکا، برای تامین منافــع اقتصادی ایران 
هیچ کاری نمی توانند انجام دهند. جدیدترین 
موردی کــه عجز و ناکامی اروپا را نشــان 
داد، بحران کرونا بــود. ایران برای مقابله با 
ایــن بحران، از صندوق بین المللی پول پنج 
میلیارد دلار وام درخواســت کرد. اروپایی ها 
بــا اعطای این وام موافق بودند. اما مخالفت 
آمریکا، مانع از اعطای این وام شد. اروپایی ها 
بدون اینکــه کار عملی و ملموســی انجام 
دهند، فقط از مخالفت و کارشــکنی آمریکا 
ابراز تاســف کردند. اما این ابراز تاســف ها 
برای ایران تکراری شده اند. آمریکا و برخی 
محافــل اروپایی مجددا از پرتــاب ماهواره 
توســط ایران ابراز نگرانی و تاسف می کنند. 
به احتمال زیاد، تصمیم ســازان ایران، قبل 
از پرتاب ماهواره نــور چنین چیزی را پیش 
بینی کرده و هزینه آن را هم ناچیز دانســته 

انــد. آمریکا گفته پرونده ایــن ماهواره را به 
شــورای امنیت خواهد برد. امــا با توجه به 
حمایت روســیه از ایران و همچنین با توجه 
به دلبســتگی اروپایی ها به برجام، بعید است 
که آمریکا در شــورای امنیت بتواند فراتر از 
ابراز تاســف کاری کند. به هر حال، فراتر از 
تغییر رویکرد ایران در برنامه فضایی، پرتاب 
ماهواره نور حامــل پیام های پنهان دیگری 
نیز بود. ارســال این ماهواره به فضا در برهه 
حساســی صورت گرفت. چند ماه است که 
ایران درگیر بحران شیوع بیماری کرونا شده 
و برای مقابله با این بحران، از آمریکا خواسته 
که تحریم های یکجانبه اش علیه آن را رفع 
کند. اما آمریکا، به جای کاهش تحریم ها، بر 
آن ها افزود. همچنین، با درخواست وام پنج 
میلیــارد دلاری ایران از صندوق بین المللی 
پــول مخالفت کرد. در همیــن حال، برخی 
محافل اندیشــکده ای و حتی برخی عناصر 
دولت دونالد ترامپ، ابــراز امیدواری کردند 
که بحران کرونا منجــر به تغییرات بنیادین 
سیاسی در ایران شود. از دیدگاه آن ها، کرونا، 
بحرانی اســت که حکومت ایــران ممکن 
اســت از آن جان ســالم به در نبرد. برخی 
کارشناسان نزدیک به دولت ترامپ، حتی پا 
را از این هم فراتر گذاشــته و نقشه مفصلی 
برای براندازی نظام ایران در شــرایط فعلی 
تدوین کردند. تمام تحلیل های آن ها از تلقی 

ضعف شــدید نظام ایران نشأت می گیرد. در 
چنین شرایطی، ماهواره نور به طور موفقیت 
آمیزی به فضا پرتاب شد و تصویر نیرومندی 
از ایران به خارج ارسال کرد. ظاهرا مقامات 
ایران بر ارســال این پیام، بســیار حساس 
بودند. مقدمات پرتاب ماهواره بدون سروصدا 
انجام شــد. خبر این پرتاب زمانی اعلام شد 
که ماهواره در مــدار قرار گرفته بود. به نظر 
می رســد که عملیات پرتــاب چنان دقیق و 
سریع انجام شــده که آمریکایی ها نرسیدند 
پیشــاپیش خبــر پرتاب این ماهــواره را به 
رســانه ها درز دهند. از ایــن رو، ماهواره نور 
ممکن است تلقی برخی محافل غربی درباره 
ایران را تغییر دهد. خصوصا که پیش از این 
ایران چندبار پرتاب ناموفق داشــته است. اما 
حســاس بودن زمان پرتاب ماهواره فقط با 
ایران مرتبط نیســت. بلکه این زمان، حتی 
برای آمریکا و اروپا هم بســیار حساس بود. 
آمریــکا و اروپا هر دو درگیــر بحران کرونا 
هستند. آمریکا علاوه بر کرونا، در یک دوره 
انتخاباتی به ســر می برد. به نظر می رسد که 
ایران به این جمع بندی رسیده بود که اروپا 
و آمریــکا فراتــر از محکومیت لفظی کاری 
نخواهند کرد. شــاید به همین دلیل، ترامپ 
برای جبران این ضعف، بــه نیروی دریایی 
آمریکا دستور شــلیک به قایق های سپاه را 

داد.

گفت و گو

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: اظهارات رئیس دیوان محاسبات درباره وجود 
برخی قوانین برای پرداخت حقوق 50 میلیونی در ســال ۹۹، هفته آینده بررسی و در صورت 

تایید اصلاح می شود.
غلامرضــا تاجگردون رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس در واکنش به 
اظهارات رئیس دیوان محاسبات درباره اینکه با وجود برخی قوانین مجلس در سال ۹۹ شاهد 
دریافت حقوق 50 میلیون تومانی هم خواهیم بود، گفت: این موضوع در جلســه مشــترک 

کمیسیون برنامه و بودجه با رئیس دیوان محاسبات مورد بررسی قرار گرفت.

وی ادامه داد: قرار شد، بحث دریافت حقوق 50 میلیون تومانی از سوی برخی افراد به دلیل 
وجود تعدادی از قوانین را هفته آینده در کمیته  ای مورد بحث و بررســی قرار دهیم تا بدانیم 

کدام قوانین باید در مجلس اصلاح شود.
تاجگردون تاکید کرد: رئیس دیوان محاســبات به اســتناد مجوز قانونی که شورای حقوق و 
دســتمزد داده و اعلام کرده، ســه برابر 7 برابر حداقل حقوق و دســتمزد که رقمی بالاتر از 
30 میلیون تومان خواهد شــد، موضوع دریافت حقوق 50 میلیون تومانی را بیان کرده که در 

صورت صحیح بودن این مطلب باید اصلاح شود.

مجوز پرداخت حقوق ۵۰ 
میلیونی بررسی می شود

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . 
1ـ نظر به دستور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 
و برابر رای شماره 13۹860306013002163 مورخ13۹8/12/10 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  آقای علی اصغر رحمانی فرزند محمد حسین در ششدانگ 
یکباب ســاختمان به مساحت203/15 متر مربع از پلاک  شماره 6۴28 فرعی از یک اصلی واقع در اراضی علی آباد بخش 
یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شده مع  الواسطه  از آقای جواد رمضانی مالک رسمی محرز گردیده است، لذا به موجب 
ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در 
دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در 
صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 

صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/7

. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/2/22
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ سرپرست ثبت اسناد و املاک گناباد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
. نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و 
برابر رای شماره 13۹860306006003305 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای حسینعلی احمدیان فرزند اکبر به شماره شناسنامه ۹60 صادره از 
تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 163متر مربع )یکصد وشصت سه متر مربع( قسمتی از پلاکـ 
76 فرعی اراضی حســنی علیا پلاک 232 اصلی دهســتان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت 
حیدریه خریداری  مع الواسطه  از محل مالکیت مشاعی خانم رفعت فرستاده صنوبری محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 
3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو 
نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام 
شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/7 تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/2/23
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
. نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و 
برابر رای شماره 13۹860306006003176 هیات دوم موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای علی اکبر شیبانی فرزند عباسعلی به شماره شناسنامه 6 صادره از 
تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت136/58 متر مربع)یکصد وسی و شش وپنجاه وهشت صدم 
مترمربع(  قمستی از پلاکـ 221 از اراضی دیزقندپلاک 231 اصلی دهستان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه 
ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواسطه از مالکیت رجبعلی عارفی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشــته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و 
رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/7
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/2/23

سید محمد حسینی ـ قائم مقام رئیس واحد ثبتی  تربت حیدریه
511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . 
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و برابر 
رای شماره 13۹860306006002۹76 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت 
حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم عفت رضائی فرزند حسین به شماره شناسنامه 50۹3 صادره از رشتخوار 
نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 6۹/10 متر مربع) شصت ونه و ده صدم مترمربع(   قمستی از پلاکـ 1 فرعی 
از اراضی شهر پلاک3۴۹7 اصلی واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری با مبایعه نامه 
عادی از مالک رسمی آقای علی اشجعی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 

مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/7

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/2/23

 ـقائم رئیس واحدثبتی تربت حیدریه سید محمد حسینی 
511/5اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی. 
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و 
برابر رای شــماره 13۹860306013000088-13۹8/1/1۹ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم اعظم 
انصاری صفار فرزند حسین در ششدانگ  یکباب منزل  به مساحت 231/1۴ مترمربع  پلاک شماره 87۹3 فرعی از یک اصلی 
واقع در اراضی علی آباد بخش یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شده  از آقای مهدی قاسمی مقدم مالک رسمی محرز 
گردیده است. لذا به  موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین 
نماه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز  از طریق  این روزنامه و محلی /  کثیرالانتشار در شهرها و روستاها رای 
هیات الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست 
به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به د ادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت 

مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول 13۹۹/1/23 

تاریخ انتشار نوبت دوم13۹۹/2/7
سید ضیاءالدین مهدوی  ـ رئیس ثبت اسناد و املاک گناباد

مفقودی
 156FMI022۴02۴ 125 مدل 13۹0 به شماره پلاک 812۴7 - 766  شماره موتورCC سند موتور سیکلت سیستم پرواز تیپ

شماره تنه N2N***125R۹01۹62۹ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

مفقودی
 116P00122۹1 برگ سبز و سند کمپانی خودرو وانت پیکان  مدل 13۹2 به شماره پلاک ۹۴5 ن 56 ایران 36 شماره موتور

شماره شاسی NAAA36AA3DC6131118 مربوط به مهدی عمرانی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

مفقودی
پیرو آگهی مفقودی در روز چهارشنبه مورخ 07/ 12 /13۹8 در مورد مفقود شدن برگ سبز و سند کمپانی اصلاح می گردد 
پلاک خودرو کامیون بنز تک به شماره 62۹ ع 5۴ ایران 32 صحیح می باشد مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

شرایط ویژه اشتراک انبوه روزنامه صبح امروز  برای پیک موتوری ها،باربری ها و 
شرکت های خدماتی

0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6 با ما تماس بگیرید: 
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مرکز شــهر مشــهد به دلیل وجــود بارگاه 
و  اســتثنایی  حضرت رضــا)ع( موقعیت 
منحصر به فردی را در مقایســه با سایر 
شــهرها جلوه گراست. بنابر این از گذشته 
تا بحال حکومتها نگاه ویژه ای به ان داشته 
اند، در برخی مقاطع تاریخی در رونق آن بسیار 
کوشــیده ، در مقاطعی نیز چندان مورد توجه 
قــرار نداده اند. ولی در قــرن معاصر در دوره 
حکومت پهلوی اول و دوم )1357-1300 (و 
به دنبال ان دوره چهل ساله جمهوری اسلامی 
ایران )13۹7-1357(  شاهد توجه ویژه دولتها 
در قالب مداخــلات متعدد کالبدی و تغییرات 
اساسی در کالبد و کارکرد بافت پیرامونی حرم 

مطهر حضرت رضا)ع( بوده است.  
تلاشهای مربوط به دگرگونی فضایی )اعم از کالبدی و کارکردی( را 
بعد از انقلاب اسلامی )1357 به بعد( با اقدامات استان قدس رضوی 
از سال 1362 با تهیه طرح موسوم به توسعه فلکه حرم مطهر در یک 
برنامه 20 ساله  به منظور توسعه حرم  مطهر حضرت رضا)ع( با افزایش  
وســعت حرم مطهر به حدود  60 هکتار شروع شد. دولت در دهه اول 
انقــلاب )1357-1367( در گیر جنگی خانمان ســوز و دفع تجاوزی 
تحمیلی و تغییر در ساختار نظام اداری و مدیریتی و سیاسی کشور بود 
که چندان توجهی به مباحث توســعه شهری و ارتقاء جایگاه مدیریت 
شهری نداشــت)در این دوره مدیریت شهری به دلیل تحت نظارت 
دستگاه اداری دولت -وزارت کشور، چندان مورد اعتماد حکومت نبود 
(. پایان جنگ8 ســاله ایران و عراق)1367 ( و اغاز دوره ســازندگی ، 
مبتنی بر رفع مشــکلات و همراه بــا  درامد حاصل از دلارهای نفتی 
تا تفکر خردورزانه از یک طرف و حمایت بالاترین مقامات سیاســی 
و حکومتی کشــور از هر طرحی که به توسعه جایگاه مشهد بویژه در 
محدوده پیرامون حرم مطهر حضرت رضا)ع( منجر شود از طرف دیگر 
، مســئولان وزارت مسکن و شهرسازی را در دهه 1370 کشور بر آن 
داشــت که مقدمات تهیه طرحی عظیم بنام طرح نوسازی و بهسازی 
مرکز شــهر مشهد در محدوده ای به  وسعت تقریبی 330هکتار تهیه 
کنند وتا سال 137۴ به تصویب شــورای عالی شهرسازی برسانند و 
مقدمات اجرای ان را با تشکیل شرکت مسکن سازان فراهم اورند. در 
زمان تهیه طرح ، محدوده مورد نظر حدود 50 هزار نفر ساکن داشت 
و انســجام اجتماعی بومی بطور نسبی و جود داشت. محلات هویت 
تاریخی و فرهنگی سنتی مربوط به خویش راداشتند ، مراکز محلات 
فعال بود )محلاتی مانند ، بالا خیابان ، پایین خیابان ، سرشور ، عیدگاه 
،  نوقان ، تپه المحله و .. فعال بودند ( ، طراحان طرح جدید رویکری 
مردم گریز و فن گرا و اقتصاد محور را جایگزیرن رویکری فرهنگ مدار 
مبتنی بر مشارکت محلی نموده بودند ، که در جاجای طرح اعم از ابعاد 
قطعات )در قالب تجمیع 1000 و 500 مترمربعی(  و کاربریهای تجاری 
، تعداد طبقات و غیره مشــخص بود. طرحی با ابعاد بزرگ مقیاس و 
غلبه کاربری تجاری , اداری و اقامتی ، ناســازگار با ساختار منطقه ، و 
کاملا اقتصادی و بازار محور و خارج از حد وتوان ســاکنان و مالکان 
و بومیان منطقه ،  علاوه بر طراحی نا ســازگار طرح با ساختار منطقه 
، در حوزه اجرا و مشــارکت نیز نه تنها مشارکت مردم محلی و بومی 
نادیده گرفته شده بود ، بلکه مشارکت مدیریت شهر )شهرداری ( نیز 
کم رنگ و جایی نیز برای ان در مرحله اجرا دیده نشده بود. طرح در 
مرحله اجرا با بی میلی شــهرداری مواجه و عملا تا سال 1378 
که شورای شهر اول روی کار آمد و منجر به توافق شورا و 
شهرداری با وزارت مسکن شهر سازی در خصوص 
تاسیس شــهرداری ثامن وترکیب اختیارات 
شهرداری و شرکت مسکن سازان گردید 
، اتفاقی نیفتاده بود. این توافق سراغاز 
عصرجدیدی در اجرای طرح بود ، 
تا قبل از ان، اتفاق خاصی بجز 
خرید تعــدادی  املاک به 
صورت پراکنده ،نیفتاده 

بود. 
تغییر عنوان طرح از نوســازی به بهسازی ، آزمایش الگوها وروشهای 
جدیدی )بیش از ده الگوو روش تامین مالی اعم از ســهامدار پروژه ، 
فروش اوراق مشــارکت و ...( برای تملک املاک در مسیر طرحهای 
اجرایی ، تلاش برای جلب مشــارکت سرمایه گذاران در اجرای طرح 
، توسط مدیران متعددی که هریک چند صباحی بر مسند تشکیلات 
مدیریتی منطقه تکیه می زدند ، اجرا شــد ، و همه در تلاش بودند ، 
که مجری طرحی باشــند که ذاتا اجرایی شدن آن به دلیل مشکلات 
ســاختاری  از جمله غیر مشــارکتی بودن ، طراح معاب بودن ، بزرگ 
مقیاس و ناســازگار با شرایط محلی بودن ، به کندی و سختی به جلو 
می رفت. این طرح قرار بود که در ظرف مدت 15 ســال از 1370 تا 
1385 اجرا شــود ، و منطقه نوسازی شود. بهرحال این هدف نه تنها 
محقق نشــد بلکه هر از چند وقتی نیز مسئوالان صحبت از پیشرفت 
30 درصــدی طرح می دادند. و از کمبود اعتبــار گلایه می کردند و 
می کنند. گویا طولانی شــدن وتاخیر در  اجــرای پروژه ها جز ذات 
نظام اداری  واجرایی کشــور شده کسی مواخذه نمی شود. طرحی به 
صورت بی طرفانه ارزیابی نمی شــود و علل موفقیت و عدم موفقیت 
ان برررســی نمی شــود. آثار  وعواقب ناشــی از گذار طرح :  بتدریج 
نارضایتی ازطرح  نه تنها برای مسئولان  بالای حکومتی از روند  اجرا 
آن به دلیل مشــکلات متعددی که اجرای کند آن ایجاد کرده بود ،به 
زبان جاری شــد  ،  بلکه برای ساکنان و مالکان و مجاروران و کسبه 
و نظارگران خارجی وزایران و گردشگران نیز مشهود بود. نتیجه طرح 
نیز جز زدایش ویژگیهای هویتی و فرهنگی و عدم جایگزینی الگوی 
درخور شــان فرهنگی اما رضــا)ع(  و زایران) طرح نیازمندبازنگری با 
رویکرد فرهنگی بجای رویکر مــادی و اقتصادی مبتنی بر بازار بود،  
طرح با فلسفه و جهان بینی متناسب با فرهنگ حاکم بر شهر و منطقه 
هماهنگی نداشــت( ، چیزی دیگری را  از تلالو توان تخصصی و هنر 
نمایی و فرهنگ ۴0 ساله انقلاب باشد ، نمایانگر نبود و بیانگر سبک 
خاصی از شهرســازی و معماری باشد، جلوه گر نیست. و به جز چند 
ساختمان قوطی وار و با معماری و مصالح ساختمانی سلب و )در بیشتر 
موارد شهرسازی کارکردی از نوع روسی و بروتالیسم ، همراه با نماهای 
ســنگی و ترکیبی  از سنگ و شیشه و آلومینیوم چیز دیگری را نشان 
نمی دهد( با خط اســمانی ناهماهنگ  و همراه با اغتشاش بصری را 
متبلور است .در بعد اجتماعی نیز ساختار محلات قدیمی از هم پاشید 
ساکنان به اجبار و مستقیم و غیر مستقیم با تخریب املاک خریداری 

شده پیرامون از منطقه خارج شده اند. 
گذار طرح از نوســازی به فرا مدرنیزم و باز آفرینی : در این دوره سی 
ســاله که طرح نوسازی و بهسازی مرکز شهر مشهد در حال اجراست 
، گذاری از نوســازی)دهه 70 تا 80 (  به بهسازی)ده 80 تا ۹0(  و در 
شرایط فعلی)دهه ۹0( به سمت باز آفرینی را تجربه می کند. دوره گذار 
از نوسازی و بهسازی به باز آفرینی از سالهای 13۹3 به اینطرف شروع 
شده است. بازگشت به نوعی فرانوگرایی ومدرنیزم به قول آنتنی گیدنز 
اســت، در طول مدت مدرنیزم و نوگرایــی بیش از صدها هزار متربع 
زمین و تراکم ساختمانی و کاربری در قالب الگوهای سهام دار پروژه ، 
فروش اوراق مشارکت و ... به سرمایه گذاران واگذار و حقوق مکتسبه 
برای انها ایجاد شده است. بخشهای مهمی از محدوده بتدریج تخریب 
و خالی از ســکنه شده است. مسیرهای موسوم به شارستان و رینگها 
ی چهار قطاع پیرامون حرم مطهر حضرت رضا)ع( توسط شهرداریها 
درقالب الگوهای در پیش گفته شــده و توافق تملک ، باز گشایی و یا 
در حال بازگشــایی اســت ، وقتی به عنوان یک ناظر وارد منطقه می 
شوی جز یک فضای تخریب شده و با تعدادی ساختمان برجای مانده 
و تعدادی ساختمان در حال ساخت ، چیز دیگری به چشم نمی خورد. 
دراین شرایط برزخ که جمعیت 50 هزار نفری به زیر 15 هزار نفر تنزل 
یافته و بسیاری از بافتهای قدیمی و سنتی تخریب شده است و بسیاری 
از شبکه معابر ایجاد شده ، ولی تکمیل نشده اند ، پروانه صدها هتل و 
تاسیسات گردشگری و اقامتی و مسکونی و تجاری توسط شهرداری 
صادر شــده و هزاران میلیار د تومان سرمایه در منطقه سرمایه گذاری 
شده است. وزارت مسکن و شهرسازی از سالهای 13۹3 به این طرف 

زمزمه تغییر طرح را از نوسازی و بهسازی به باز آفرینی مطرح کرد. 

فرا مدرنیزم و باز آفرینی : شورای عالی شهرسازی و معماری ایران در 
تاریخ 31/5/13۹6  با تصویب مصوبه ای به شــماره    300/26۴6۴ 
طرح نوســازی را ملغی و طرح جدیدی را که از مشــرب فکری باز 
آفرینان مرکز نشــین بدون توجه به شرایط حاکم بر این بافت نفرین 
شــده تخریبی و نیمه کاره را تصویب و به استانداری خراسان برای 
اجرا ابلاغ می کند،  که این طرح باز آفرینی در منطقه ای می خواهد 
پیاده شود که 30 سال است توسط تصمیمات شورای عالی شهرسازی 
و معماری تخریب و بهم ریخته وســاکنانش آواره شده اند و هزاران  
میلیاررد تومان هزینه جانی ، مالی و روانی به بار وارده است. و صدها 
میلیارد تومان تعهد توســط شــهرداری با فروش پروانه ایجاد شده 
اســت. که امکان تعدیه انها توسط شهرداری با تغییر قیمتهای فعلی 
به سادگی امکان پذیر نیست. در همین راستا سایر سازمانها از جمله 
میراث فرهنگــی نیز طرح حریم منظری حرم  امام رضا )ع( را بدون 
هماهنگی با شــهرداری تهیه ،  که این طــرح نیز نه تنها گره ای از 
مشکلات موجود در منطقه را برطرف نمی کند بلکه با نگاه یک جانبه 
نگری و موضعی و موزه ای بدون توجه به واقعیتهای اتفاق افتاده تهیه 
و تصویب شــده، که  عملا توســعه و حفاظت را در تقابل با هم قرار  
داده اند. در واقع طرح باز آفرینی که توســط شورای عالی شهرسازی 
تصویب و ابلاغ شــده به همراه طرح سازمان میراث فرهنگی ، مرکز 
شــهر مشهد را که به قول استیفانو بیانکا از کارشناسان ارشد سازمان 
فرهنگی یونســکو در دهه 1۹۹0 ، که  مانند معدن طلاست و محیط 
مناسبی برای سرمایه گذاری و موتور محرک توسعه شهری می باشد 
، از کار انداخته و صدها تاسیســات گردشگری پس از هزاران میلیارد 
تومان  سرمایه گذاری را  با مشکلات عدم هماهنگی بین شهرداری و 
میراث فرهنگی برای صدور پایان کار  وپروانه ساختمانی و بلاتکلیفی 
ناشی از اختلاف مدیریت شهری با شورای عالی در خصوص مصوبه 
اخیر آن شــورا مبنی بر جایگزینی الگوی باز آفرینی به جای نوسازی 
در سرزمینی که خود به سوخته زاری آنرا تبدیل کرده،در آورده است.  
در کنار این مباحث وقتی که به سیســتم مدیریت حاکم بر کشور و 
اســتان و شهر نظر می کنی ، از استعفای  وزیر مسکن و شهرسازی 
)آقــای دکتر عباس آخوندی ( که خود در دهه 1370 نقش عمده ای 
در تصویب)گرچه مرحوم کازرونی در تهیه نقش مهمتری داشــته( و 
اجرای طرح نوسازی و عواقب غیر قابل جبران ان داشته و همچنین در 
تصویب مصوبه جدید شورای عالی در خصوص جایگزینی الگوی باز 
آفرینی بجای نوسازی و بهسازی ، استعفای استاندار خراسان رضوی 
نیز بخاط قانون منع بکار گیری بازنشتگان ، استعفای شهردار مشهد 
بخاطر همین قانون منع بکار گیری بازنشــتگان ، همه مدیران چند 
صباحی امدن و رفتند و لی مشــکلات طرح نوسازی بافت مرکزی 
شهر مشهد که از بالاترین حمایت سیاسی حکومتی ودولتی برخوردار 
بود و نمادی از عملکرد حکومت اســلامی در ۴0 ساله اخیر بحساب 
می اید اینگونه بلاتکلیف مانده است. مصوبه 13۹6,5,31شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران توســط شورا وشهرداری مشهد پذیرفته 
نشــده است و بلاتکلیف است. بنطر می رســد نمی توان این تغییر 
نگرشها  در طول ۴0 سال اخیر)۹7-1357( در ازمایشگاه مرکز شهر 
مشهد را گذار از مدرنیزم ونوگرایی به فرامدرنیزم و فر انوگرایی تفسیر 
و تعبیر کرد. اما می توان گفت  ترکیبی از نوگرایی  با شاخص اقتصاد 
سرمایه داری با تعبیر مارکسیستی در پشت پرده احیای طرح  کالبدی  
منطقه حاکم بوده، تعبیر کرد  ) غلبه کاربریهای تجاری ، اقامتی و...( 
که عقلانیت صوری وبری که حاکمیت دیوانساری را به قفس آهنین 
تشــبیه کرده بر طرح  حاکم کرده اســت.  که از  ســاختار اداری و 
متمرکز دیوان ســالار و بروکرات فن گــرای انعطاف ناپذیر حاکم بر 
طرح  پیداســت ، این ترکیب همراه با تعبیــر گدینز از »گردونه خرد 
کننده  نوگرایی« به لکوموتیو بسیار قدرتمند و سرکشی که در مواقعی 
مهارش از دســت مدیران خارج و سرخورد به راهش ادامه می دهد، 
را در مورد طرح مرکز شــهر مشهد نیز می توان تعبیر کرد. که نمونه 
ان را تقابل حفاظت  وتوســعه در سطح منطقه ای است که مدیریت 
محلی و ملی را به چالش کشــیده و در مقابل هم قرار داده اســت. و 

می توان تقابل مدیریت محلی و ملی را در خصوص مصوبات شورای 
عالــی در قالب طرح باز آفرینی اخیر و یــا طرح منظر حریم رضوی 
ســازمان میرا ث فرهنگی ) گرچه در  الفاظ و نظر زیبا بنظر می آیند 
ولی در عمل امکان تحقق انها بعید و حتی غیر ممکن بنظر می رسد 
و بیشتر آرمانی هستند( را نتیجه این تقابل دانست. که یاد اور تخریب 
پروژه پروییت ایگو در ســنت لویس در ساعت 3 و 32 دقیقه پانزدهم 
ژوییه 1۹72  است که مرگ مدرنیزم ، نوگرایی و یا معماری مدرن  و 
گذار به فرامدرن تلقی کرد. شــاید بتوان به نظریه فردریک جیمسون 
با عنوان »مابعد نوگرایی یا منطق ســرمایه داری اخیر » اشــاره کرد 
که ســرمایه داری برای بقای خود بــه یک منطق فرهنگی تازه نیاز 
دارد. طرح باز آفرینی مطرح شده برای جایگزینی طرح نوسازی سابق 
نیز  بیشــتر رنگ و بوی فرهنگی را برای کاهش فشارهای اجتماعی 
وسیاســی پر رنگ تر در منطقه  دیده است که در دوره ای ساکنانش 
را به زور و اجبار اقتصادی محســوس و نامحســوس و اختیاری  و 
برنامه ریزی شده بیرون کرده اند و حالا نیز می خواهند همان حداقل 
ســاکنان  باقی مانده را در میان جنگلی از ساختمانها ی بلند به زور و 
اجبار با اهرمهای قانونی در قالب طرح باز آفرینی نگه دارند. یعنی در 
کنار یک واحد یک طبقه مندرس، ساختمانی بلند مرتبه را مشاهده گر 
بود و رنج ساکنان بیشتر گردد. چون بر ویرانه های تپ المحله الگوی 
باز آفرینی را حاکم کنند)نمونه تصویر شــماره 1(. که خود شاهدی از 
فاجعه در کنار پیشرفت در جامعه در حال گذار از نوگرایی به فرانوگرایی 
است. بگذارید حالا که قریب به اتفاق منطقه تخریب شده و به اندازه 
انگشتان دست تک بناهای تاریخی – میراثی  بیشتر باقی نمانده اند، 
و انها هم که باقی مانده اند قادر به مرمت انها نیستید، ساکنان منطقه 
با فراغ بال با بدســت اوردن ارزش واقعی ملکشــان از منطقه خارج 
شــوندو بتوانند در گوشه ای دیگر از شــهر  پناه گیرند  و ویژگیهای 
مثبت و منفی فاجعه در کنار پیشــرفت اتفاق نیفتد. و میراث داران و  
باقی ماندگان ساکن فقیر منطقه ، فقیر تر نشوند. بگذارید رنج سالها 
سکونت در فضای تخریب شده و ناامن را بیشتر از این تحمل نکنند. 
نقشه طرح نوسازی مرکز شهر مشهد )نقشه شماره 1(، تصویر ماهواره 
ای محدوده تپ المحلــه )13۹7(  و اقدمات تخریبی محدوده محله 
تصویر شــماره )تصویر شماره 3(همه بیانگر این واقعیت است که باز 
افرینی محدوده تپ المحله و یا به طورکلی محدوده طرح نوســازی 
مرکز شهر مشــهد با توجه به حجم فعالیتهای تخریبی امکان پذیر 
نیست و فقط اگربتوان تک بناها را بهبود بخشید ومرمت و  حفاظت 
نمود ، راه دیگری امکان پذیر نیست.  دعوای بین مسکن وشهرسازی 
و شــهرداری که در واقع تقابل بین سلیقه های مختلف تا رویکردی 
خردورزانه اســت و جز به هم ریختگی فرایند توســعه مطنقه نتیجه 
دیگرری ندارد. به راهکاری برای برداشته شدن مشکلات منطقه و بن 
بست توسعه تبدیل شود. پذیرفته نیست که توسعه  محدده ای حدود 
330 هکتاری بیش ازســی ســال  به درازا بکشدو هنوز بر سر نحوه 
مداخله این همه کشاکش وجود داشته باشد. مرکز شهر مشهد ظرفیت 
توسعه ساختمانهای به بلندی 300 متر ارتفاع را با رعایت شرایط خاص 
دارد. مرمز شهر مشهد موتور محرک توسعه نه تنها شهر بلکه منطقهو 
حتی کشور است. محددویتهای ارتفاعی را تقلیل داد و مرکزیت بتواند 

جایگاه واقعی خودش را حفظ کند. 
نهایت اینکه  که مرکز شهر مشهد بخاطر وجود بارگاه حضرت رضا)ع( 
،  حمایت مبالاترین مقامات سیاســی کشــور را داشته است ، منتها  
علی رغم این امتیاز ویژه چرا طرح موفق نبود ه اســت ، شــاید به دو 
دلیل عمده بتوان به این ســئوال پاسخ داد ، اولا طرح از جامعیت لازم 
برخوردار نبوده اســت، فلسفه روشــنی طرح را حمایت نکرده است ، 
رویکر و راهبردهای مشخصی برای طرح مشخص نشده است. دلیل 
دیگر ســاختار مدیریت حاکم بر طرح که بیشتر بر جابجایی مدیران 
به لحاظ سیاســی تا تخصصی مبتنی بــوده و با واقعیتهای منطقه نه 
تنها طرح بلکه ساختاراداری و مدیریت طرح سازگایر نداشته است. بن 
بست کنونی توســعه مرکز شهر نیازمند ، جای گزینی واقعیت بجای 

ارمانگرایی افلاطونی غیر قابل دست یابی است. 

چالشهای پیش روی توسعه مرکز شهر مشهد :

تقابل توسعه و  حفاظت در بافت مرکزی شهر مشهد
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چرا باید از میراث های 
فرهنگی پاسداری کرد؟

رجبعلی لباف خانیکی
بر اســاس بر آورد دیرین شناسان، 
زیست شناســان و انسان شناسان 
بیش از چهار میلیون سال از حضور 
»انسان« بر روی زمین می گذرد. از 

حدود یک میلیون ســال پیش انسان با ساخت نخستین ابزار 
های ســنگی راه خــودش را از حیوانات جدا کرد و در حدود 
ده هزارسال پیش با یکجا نشینی و پرداختن به کشاورزی و 
دامداری وصنعت و نوآوری، به »فرهنگ ســازی« پرداخت. 
به این معنی که چون »انســان« بود و »شــعور « داشــت، 
هرچه ســاخت فکر و اندیشــه و اقتصاد و هنر و ایدئولوژی 
خود را در آن متبلور ســاخت به گونه ای که باستان شناس 
از هر عنصری باقیمانده از انســان، از گذشــته های دور تا 
دوران متأخر قادر است برداشت های متعدد و متفاوتی داشته 
باشــد. مثلا آنگاه که یک باســتان شناس ضمن بررسیهای 
میدانــی خود بر روی یک محوطه باســتانی قطعه ســفالی 
ببیند، نخستین فرضیه شــکل گرفته در ذهنش این خواهد 
بود که آن محل یک زیســتگاه بشری بوده است، حال اگر 
آن قطعه ســفالی را مورد مطالعه قرار دهد به این اطلاعات 

دست خواهد یافت:
1-با توجه به ویژگی، ســاختار و مواد تشکیل دهنده، قدمت 

آن محوطه را تشخیص خواهد داد.
2-با توجه به نحوه پرداخت و استفاده تکنولوژیکی در ساخت 

سفال به جایگاه فنی سازنده پی خواهد برد.
3-با توجه به مشــابهات و وجوه مشترک با سفال های سر 
زمینهــای دور و نزدیک به ارتباط فرهنگی و تجار ی جوامع 

پی خواهد برد.
۴-با بررســی کیفیت مصالــح و درجه پخــت و چگونگی 
پرداخــت ظرف به بنیه و وضعیــت اقتصادی جامعه مصرف 

کننده پی خواهد برد.
5-بــا مطالعه نقش روی ســفال از جهان بینی ســفالگر یا 

سفارش دهنده آگاه خواهد شد.
6-با تجزیه رنگ دانه های نقوش و پوشــش تزیینی سفال، 
نسبت به آشنایی ســفالگر با شیمی و کانیها و اکسیدها آگاه 

خواهد شد.
7-با خواندن کتیبــه روی بدنه ظرف با ادب و هنر و اعتقاد 

شخص یا جامعه مصرف کننده آشنا خواهد شد.
8-با مطالعه نقوش انسانی، حیوانی، گیاهی، هندسی، علامت 
و نشــانه با نحوه معیشــت، اعتقادات، آئینها و اسطوره های 

جامعه مصرف کننده آگاه خواهد شد. و......
به وضوح می بینم که باســتان شــناس در بررســی سفال 
برداشت شده از سطح محوطه باستانی فقط با ماده سر و کار 
ندارد بلکه مفاهیم معنوی و غیرملموس هم قابل برداشــت 
و مورد نظر اســت. بدیهی است که باســتان شناس از یک 
قطعه ســنگ، فلز، شیشه، اســتخوان وگچ پرداخت شده نیز 
میتواند برداشت های مشابه داشته باشد و از پیکره یک بنای 
باقیمانده از گذشته شاید به مراتب بیشتر زیرا در ساختار یک 
بنا عــلاوه بر مصالح، از فنون مهندســی و معماری و علوم 
مختلف استفاده شده اســت که هر یک بعدی از پیچیدگیها 

انسان است.
انسان موجود پیچیده و حتی برای خود انسان بسیار سئوال بر 
انگیز است و باستان شناس تا حدودی قادر است با بررسی و 
مطالعه آثار بجا مانده از انسان او را بشناسد و معرفی کند، اما 
آن معرفها و متغیر ها تا جایی قادر خواهند بود به پرسشــها 
پاســخ دهند که خاستگاه و سازنده اولیه آنها مشخص باشد، 
تا حدود شصت، هفتاد سال پیش که صنایع دستی و هنر ها 
سنتی بودند و تکنولوژی همه چیز را نابود نکرده بود، تعریف 
انسان بر اساس آنچه از او باقی می ماند ممکن بود اما امروزه 
ما قادر نیســتیم با مطالعه وسایل آشــپز خانه مان سازنده یا 
خاستگاه آنها را بشناسیم زیرا اصولًا نمی دانیم که آیا ساخته 

دست بشرند یا ماشین و در کجا ساخته شده اند. 
در چنین شرایطی هم هنوز »انسان« سؤال اصلی است و هر 
چه پیشــتر برویم سؤالات بیشتر و هیجان انگیزتر از گذشته 
ی پر آشــوب انسان خواهد شد و آن وقت است که تپه های 
باســتانی و بناهای تاریخی به مثابه گنجینه اسرار و اشیای 
باســتانی منقول و میراث های معنوی مثل زبان و فرهنگ و 
آئینها و رسمها و جشن ها بســیار اهمیت خواهد داشت که 
جهت پاســخگویی به پرسشهای بی شــمار آیندگان باید با 

جدیت حفاظت شوند.
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 مشهد نیازمند سند راهبردی
 هویت است

علـی رضـا رضوانـی اسـتادیار و عضـو هیئـت 
علمـی دانشـگاه آزاد مشـهد  کـه فوق لیسـانس 
و  ایـران  و صنعـت  علـم  دانشـگاه  از  معمـاری 
تکنولـوژی  دانشـگاه  از  شهرسـازی  دکتـرای 
دورتمنـد آلمـان را دارد، یکـی از دغدغه منـدان 
حفـظ و احیـای بافت هـای تاریخـی و هویتـی 
مشـهد اسـت. او کتابـی بـا عنوان در جسـتجوی 

هویـت شـهری مشـهد را بـه چاپ رسـانده اسـت. گقت و گـوی صبح امـروز با این 
پیشکسـوت معمـاری و شهرسـازی و اسـتاد دانشـگاه را مـی خوانیـد.

رضوانـی معتقد اسـت: موضوع هویت معمـاری و حفظ ارزش های معماری گذشـته 
در شـهرها بیشـتر بـر حفـظ اثـار تاریخـی و بافت های مرکزی تاکید داشـته اسـت، 
بیشـتر دغدغـه هایـی که طی سـال های اخیر در مشـهد مطرح شـده دربـاره حفظ 
بافـت تاریخـی و مرکـزی آن بـوده اسـت. طی دوره هـای مختلف قسـمت هایی از 
ایـن بافـت بـه خصوص بافت مرکزی در مشـهد تخریب شـده اسـت. در چند سـال 
اخیـر ایـن تخریب شـدت گرفـت و باعث ایجـاد دغدغه حفـظ و ثبت این آثار شـد. 
او مـی گویـد: بافت مرکزی مشـهد مرز مشـخصی نـدارد، محدوده شـهرداری ثامن 
و مناطقـی کـه طبـق تفکیـک شـهرداری محـدوده مرکـزی شـناخته می شـوند و 
همچنیـن گسـتره 400 هکتـاری طـرح طـاش بافـت مرکـزی مشـهد شـناخته می 

 . ند شو
رضوانـی دربـاره وضعیـت بناهـای بـا ارزش مشـهد یـادآور می شـود: بیـش از 70 
درصـد بناهـای تاریخـی بـا ارزش در این منطقه تخریب شـده اند، برخـی از بناهای 
باقـی مانـده شناسـایی و تعـدادی نیـز ثبت شـده اند. بـرای بهبـود اوضـاع باید این 
آثـار باقـی مانـده را حفـظ کرد و اگـر مدارکی موجود اسـت می توان سـاخت مجدد 
بناهـای تخریـب شـده را در دسـتور کار قـرار داد. در بسـیاری از نقـاط دنیـا بناهای 
تاریخـی تخریـب شـده دوبـاره با همـان مصالح بازسـازی می شـوند، با ایـن وجود 
مـا قطعـا نمـی توانیـم بافـت کنونـی را بـه حالـت قبـل برگردانیـم. تنها مـی توان 
آثـار باقـی مانـده را حفـظ و بناهـای تخریـب شـده را تجدید سـاخت کـرد، میراث 
فرهنگـی و شـهرداری پـروژه هایـی را در ایـن زمینـه در دسـتور کار خـود دارند اما 

روند پیشبردشـان بسـیار کند اسـت.
او بـه میـدان کـوکا که در گذشـته محـل کارخانه کوکاکـولا بوده  اشـاره می کند و 
بـا بیـان ایـن که بخشـی از ایـن هویت تاریخی مشـهد تخریب شـده و شـهرداری 
آن را بـه عنـوان پـارک شـهری احیـا کرده اسـت، می گوید: ایـن پروژه هـا نیازمند 
تاکیـدات و حساسـیت هـای ویـژه ای اسـت و مـی شـد بـه صـورت بهتـری انجام 
شـود. متاسـفانه ایـن حساسـیت هـا در بافـت مرکـزی رعایـت نمـی شـود. اولویت 
اعمـال ایـن حساسـیت ها در بافت مرکزی شـهر اسـت تـا مناطقی از جملـه میدان 

کـوکا کـه از ایـن بافت فاصلـه دارند.
او مـی گویـد: مـردم بـه بناهایـی کـه در موقیعـت ویـژه ای قراردارنـد عـادت مـی 
کننـد. بسـیاری از افـراد بـه بنای میـدان شـهدا انتقاد دارنـد. جای تعجب اسـت که 
چـرا  ایـن اشـتباه بـزرگ بعـد از ان همـه کنتـرل و نظـارت در مـورد این میـدان با 
موقعیـت ویـژه رخ داده اسـت. مـا درابتـدا بایـد بپذیریـم که حفـظ بافـت تاریخی و 
مرکـزی نیازمنـد برنامـه و دسـتورالعمل های جدی مدیریت شـهری اسـت. در غیر 

ایـن صـورت نبایـد انتظـار تحقق حفـظ بافت را داشـت. 
او بـه شـرایط کنونـی اشـاره مـی کنـد و  مـی افزایـد: اکنـون در محـدوده بافـت 
مرکـزی و در مجـاورت حـرم مطهـر بـرج هـای زیـادی در حال سـاخت اسـت. در 
محـدوده خیابـان تهـران نیـز سـاخت و سـازهایی صـورت مـی گیـرد کـه اسـباب 
خجالـت انـد. تعـداد سـاختمان های مـدرن در بافت مرکـزی از سـاختمان هایی که 
حفـظ حرمـت کـرده اند بسـیار بیشـتر اسـت. نگاه معمـاران بناهـای مـدرن در این 
مناطـق کامـا متفاوت اسـت و به حفـظ بناهای تاریخـی اعتقادی ندارنـد. تا زمانی 
کـه مدیریت شـهری برنامه ای روشـن و مشـخص در این باره اعمـال و اباغ نکند 

کمتـر معمـاری بـه حفـظ بافـت تاریخی می پـردازد.
دور شدن بافت مرکزی از بافت تاریخی به بهانه معاصر سازی

ایـن اسـتاد معمـاری و شهرسـازی معتقـد اسـت: بافـت مرکـزی مشـهد بـا هـدف 
معاصرسـازی بازسـازی و از بافـت تاریخـی خـود دور شـد. البتـه مفهـوم معاصر به 
معنـای 100 سـال اخیـر اسـت. بنابرایـن بایـد حتـی حفـظ اثـار دوران قاجاریـه و 

پهلـوی اول و دوم لحـاظ مـی شـد.
بـه گفتـه رضوانـی یکـی از سـبک هـای معمـاری سـبک ملـی اسـت کـه نوعـی 
معمـاری مـدرن امـا بـا حفـظ ویژگی هـای معماری گذشـته اسـت. از جمله سـبک 
هـای دیگـر معاصـر معمـاری سـبک مـدرن اسـت که هیـچ گرایشـی به سـنت ها 
نـدارد. تعـدادی از معمـاران نیز به سـبک شـبه مـدرن پرداختـه اند. امروزه بخشـی 
از معمـاران جـوان نیـز سـبک معمـاری تاریـخ گـرا و بـوم گـرا را دنبال مـی کنند.

او مـی گویـد: در خیابـان ارگ و میـدان راه اهـن چند سـازه با سـبک معمـاری ملی 
وجـود دارد. مـن بـه شـخصه بازسـازی میـدان راه آهـن کـه تـا حدودی به سـبک 
ملی اسـت را پسـندیدم. اما فرودگاه مشـهد که کاما با سـبک مدرن سـاخته شـده 
یـک فاجعـه اسـت. بایـد در معماری فـرودگاه تبحر بیشـتری به کار گرفته می شـد. 
حدس من این اسـت که در این پروژه از مشـاورین خیلی کم سـابقه اسـتفاده شـده 
اسـت در نتیجـه معمـاری فـرودگاه هیـچ ویژگـی برجسـته ای در ارتباط با گذشـته 
ندارد.ایـن پـروژه در مرحلـه اجـرا هـم قـوی نبوده اسـت. الگوهـای بـه کار رفته در 
فـرودگاه بـرای ارتبـاط با گذشـته بسـیار ضعیف هسـتند و فـرم های طراحی شـده 
بیشـتر شـبیه بـه کشـورهای عربـی اسـت. فـرودگاه مشـهد جزو اثـار مدرن بسـیار 
بـاارزش بـود کـه در بازسـازی آن کامـا نابود شـد. خوشـبختانه با نقدهایـی که به 
بازسـازی فـرودگاه وارد شـد ایـن فاجعـه در مورد میـدان راه اهن رخ نـداد و با حفظ 

حساسـیت هـا و احتیاط بیشـتری عمل شـد. 
مشهد نیازمند برنامه ویژه برای حفظ بافت تاریخی

رضوانـی تاکیـد می کند: همه شـهرها به خصوص شـهرهای فرهنگـی و مذهبی از 
جملـه مشـهد کـه جمعیـت و گردشـگران زیـادی دارند بایـد سیاسـت و برنامه ویژه 
ای را بـرای حفـظ بافت تاریخی اتخاذ کنند. متاسـفانه در مشـهد برنامه ی روشـنی 

در جهـت حفـظ هویت ها وجـود ندارد.
این اسـتاد معماری و شهرسـازی ادامه می دهد: من در گذشـته بسـیار پیگیر ایجاد 
سـند هویتـی بـرای مشـهد بـوده ام تـا در برنامـه ریزی طـرح جامـع از ان اسـتفاده 
شـود امـا مسـئولان گفتنـد در طـرح جامع بـه جنبـه هویتی توجـه می کننـد. هنوز 
هـم معتقـدم مشـهد نیازمنـد یـک سـند راهبـردی هویـت اسـت. بـدون این سـند 
نمـی تـوان انتظـار برنامـه ای  بـرای حفـظ و ارتقای هویت مشـهد یـا تولید هویت 

جدید داشـت. 
وی می گوید: شـورای شـهر جدید نسبت به حفظ هویت مشهد تاکیدات و حساسیت 
هایـی دارد و در پـی ارائـه راهـکار اسـت. این امر باعـث توقف یا احتیـاط در بعضی 
از طـرح هـای جدیـد شـده اسـت. دکتر مهـدی نیا نیـز بر ایجاد سـند هویتـی برای 
مشـهد تاکیـد زیـادی کرده و قـول حمایت داده اند. لازم اسـت هرچه سـریع تر این 
سـند تولید شـود تا جلوی خطاهای بیشـتر را بگیریم. مدیریت شـهری نتواسته است 
حتـی یکـی از برج هایی که طی ده سـال اخیر در شـهر سـاخته شـده انـد را کنترل 
کنـد و حساسـیتی در خصـوص معمـاری آنها اعمال نشـده اسـت. بـدون اباغ یک 
 برنامـه محکـم و دقیق بـرای هدایت پروژه های توسـعه کاری از کمیته نما سـاخته

 نیست.

یک جامعه شناس: تأثیر ساختار فضایی شهر بر فرهنگ شهروندان

خیابان ارگ، مرز اجتماعی بین مشهد سنتی و 
مدرن بود

سارا ایزد خواه/ عضو هیئت علمی رشــته علوم اجتماعی، دانشگاه فردوسی در رابطه با تأثیر 
تخریب بافت میانی مشهد و ساخت وسازهای نامناسب بر فرهنگ مردم گفت: در دوره پهلوی 
دوم خیابان ارگ، مرز اجتماعی مشــهد بین مشــهد سنتی و مدرن بود. درواقع به دلیل مدرن 
بودن منطقه ارگ -که کافه ها و سینماهای مدرن در آن وجود داشت- طبقات سنتی مذهبی 
که پیرامون حرم زندگی می کردند وارد این منطقه نمی شدند. درنتیجه می توان گفت که به طور 

کلی ساختار فضایی شهر بر فرهنگ تأثیر می گذارد.  
مشهد؛ مهمترین دو قطبی کشور

وی با بیان اینکه »براساس داده های موجود، مشهد مهمترین دو قطبی کشور است« خاطرنشان 
کرد: بدین معنا که دین دارترین افراد و در مقابل ســکولارترین شهروندان در مشهد به چشم 
می خورند. درواقع دو قطبی بودن مشــهد از زمان پهلوی دوم- که مدرنیزاسیون شدن شهرها 
به دنبال افزایش پول ناشی از فروش نفت  پیگیری شده و ساخت وسازهای مدرن چون شکل 

گرفت- ایجاد شده و تا به امروز ادامه دارد.
در گذشته محله  زندگی، عاملی هویت بخش بود 

فولادیان در پاسخ به این پرسش که بافت و کالبد شهر چه میزان بر میزان وقوع ناهنجاری های 
اجتماعی تأثیر گذاشته است؟ بیان کرد: ساختار قدیم شهرها براساس نظام محله ای بوده، برای 
نمونــه تمام پیرامون حرم، محله محور بود؛ بدین معنا که این بافت، درهم پیچیده بوده و همه 
ساکنان آن یکدیگر را می شــناختند و نظام محله ای مشخصی در آن برقرار بود، مانند محله 
نوغان و.... بنابراین کســی به راحتی از بافت و محله ای به محله ای دیگر جابه جا نمی شــده 
است و افرادی که در یک محله  زندگی می کردند هویت خود را از محل زندگی خود به دست 

می آوردند.
بیگانگی مشهدی ها نسبت به کالبد شهر

این اســتاد دانشگاه با اشاره به این که مشهدی ها نسبت به بافت و کالبد شهر حس بیگانگی 
دارند، توضیح داد: در گذشته نظام محله ای، نوعی انسجام ایجاد می کرده و از این طریق افراد 
بر یکدیگر نظارت کرده و از ســویی دیگر حامی یکدیگر بودند؛ بنابراین تمام جهان اجتماعی 
آن ها حول نظام محله بوده است. بدین معنا که افراد بیش از آن که خود را متعلق به شهر مشهد 

بدانند، متعلق به محله هایی می دانستند  که در آن زندگی می کردند.
فروپاشی نظام محله ای

این جامعه شــناس افزود: متأسفانه با آغاز فرایند مدرنیزاسیون در دوران پهلوی دوم و مداخات 
در حوزه شــهری، نظام محله ای به چند بخش تقســیم شد یا به طور کلی از هم پاشید و به طور 
کلی سیستم محله در جامعه دچار مشکل فروپاشی شده است. هنگامی که نظام محله ای از هم 
بپاشد، مردم دچار مفهومی به معنای کندگی نهادی می شوند؛ یعنی از نهادهای سنتی که در آن 
زندگی می کردند رها و جدا شــده اند. فولادیان اظهار کرد: هنگامی که فرد دچار کندگی نهادی 
شــود دیگر به مفهوم محله و نهادهای محله خود وابسته نیست؛ بنابراین دیگر نظام محله ای 
هویت او را نمی ســازد. این رها شدن نسبت به محیط، منجر به ایجاد بحران هویت می شود و 
افراد دچار نوعی از خودبیگانگی می شوند و سازگاری و احساس هویت چندانی با سیستم محله 

خود نخواهند داشت. 
لزوم رسیدگی به مکان های هویت بخش مشهد

وی در پاسخ به این پرسش که در چنین شرایطی عملکرد مدیریت شهری باید چگونه باشد، گفت: 
در شهر مشهد همچنان مکان های متعددی چون خیابان ارگ و ... وجود دارد که جزو مکان های 
هویت بخش هستند؛ بنابراین مدیریت شهری بایستی به شکلی جدی بر اساس سیری مشخص و 
منطقی به این مناطق رسیدگی کرده و آن ها برجسته کند. از سویی دیگر تور گردشگری های شهری 
برای مردم مشهد فراهم شود.  مردم باید مناطق هویت دار شهر 
را که دارای تاریخ هســتند ببینند تا حس مشــهد قدیم را 
دریافت کنند و درنهایت نسبت به شهر احساس هویت پیدا 
کنند.این استاد دانشگاه توضیح داد: از نظر من می بایست 
مدیران شــهری گروه هدف خود را طبقه متوســط، قشر 
دانش آموز و دانشجو قرار داده و سیاست گذاری های لازم را 
برای هویت بخشی به این اقشار اعمال کنند؛ چراکه این افراد 

در بی هویتی تام در مشهد زندگی می کنند.
هویت بخشی؛ عاملی تأثیرگذار در کاهش 

جرم
این جامعه شناس با بیان اینکه »افزایش 
هویت بخشی و حس قوی مردم مشهد 
نسبت به این شهر می تواند در کاهش 
جرم و آســیب های اجتماعی تأثیرگذار 
باشــد« ادامه داد: این درحالی است که 
ما با چنین وضعیتی فاصله بسیار زیادی 
داریــم؛ چراکه بخش بســیاری از مردم 
مشهد، مهاجرانی هستند که در حاشیه شهر 
زندگی می کنند و هیچ احســاس تعلقی به جز 

نفرت نسبت به این شهر ندارند. 

خبر خبر

ارگ نماد تاریخ و هویت معاصر 
مشهد

حـد فاصـل سـال   1۳0۵ تـا سـال 
1۳1۲ خورشـیدی زمـان برگـزاری 
کنگـره ی بیـن المللـی حکیـم توس 
دوران  وارد  مشـهد  شـهر   ، فردوسـی 
نوسـازی و تجـدد شـد. احـداث خیابان 
در  امـروزی(  خمینـی  )امـام  پهلـوی 
اراضـی ارگ حکومتـی در سـال 1۳10 
خورشـیدی ، علـی رغـم نـام پهلوی به 

ارگ مشـهور شـد .
ایـن خیابان تا سـال 1۳۵0 خورشـیدی با داشـتن زیباترین 
مغـازه هـا ، کافـه هـا ، کلوپ هـا ، رسـتوران ها و سـینما 
هـا و باشـگاه افسـران و… از بهترین مناطق مشـهد بود.
ارگ را مـی تـوان برگـی زریـن از تاریـخ و هویت مشـهد 
معاصـر دانسـت، جایـی کـه بـر اثـر بـی توجهی هـا  فقط 
نامـی از آن باقـی مانده اسـت.  خیابان ارگ خیابانی نسـبتا 
طولانـی اسـت کـه از میـدان 10 دی شـروع و تـا میـدان 
شـهدا ادامـه پیدا می کنـد. هنوز هـم می توان بـا قدم زدن 

در آن تصاویـر گذشـته را دیـد و لـذت برد.
کلیسای مسروپ مقدس

از میـدان 10 دی کـه وارد خیابـان ارگ یـا امـام خمینـی 
فعلـی شـوید سـمت راسـت و کمی عقـب تر کلیسـایی را 
مـی بینیـد کـه فرهنـگ همزیسـتی ادیـان الهی در شـهر 

مشـهد الرضـا )ع( را بـه رخ مـی کشـد.
کلیسـای مقـدس کـه مـردم مشـهد آن را به نام کلیسـای 
از  میـدان 10دی می شناسـند قدمتـی 7۶سـاله دارد کـه 
۲۵مـرداد 1۳۸4 در فهرسـت آثـار تاریخی فرهنگی کشـور 

بـه ثبت رسـیده اسـت.
سـاخت کلیسـای ارمنیـان، در سـال 1۳17شمسـی آغـاز 
شـد به یـاری هاروطونیان و مسـاعدت  هـای کامیاران در 

1۳۲0ش بـه پایان رسـید.
نخسـتین کلیسـای ارامنه مشـهد تـا دهه70شمسـی فعال 
بـود، امـا بـا مهاجـرت ارامنـه از مشـهد، اواخـر دهـه 70 
آخریـن کشـیش هـم از اینجـا رفـت. بعـد از آن مراسـم  
مناسـبتی توسـط کشـیش های غیرمقیم برگزار می شـد.به 
عبارتـی تـا چند سـال بعـد از انقـاب این کلیسـا فعال بود 
امـا بـه دلیـل مهاجـرت ارامنه از مشـهد بـه تبریـز، تهران 
و اصفهـان این کلیسـا دیگـر فعالیتی ندارد مگر مراسـمات 
خیلـی خـاص کـه ارامنـه بـه مشـهد مـی آینـد آن هم به 
صـورت تـک نفره و یـا خانوادگـی مراسـمات مذهبی خود 
را بـه جـا مـی آورنـد و می رونـد امـا هیـچ گونـه مراسـم 
گروهـی در ایـن مـکان دیگـر برگـزار نمی شـود. مدرسـه 
ارامنـه ای کـه همجوار با کلیسـا اسـت نیز بعـد از مهاجرت 
ارامنه تعطیل شـد. در قسـمتی از حیاط کلیسـا کتابخانه ای 

قدیمـی واقع شـده اسـت کـه بیش از هـزار جلـد کتاب به 
زبـان ارمنـی و روسـی دارد. ایـن کتابخانه در سـال 1۹۶1 

سـاخته شـده است.
سینما شهرزاد سابق سالن تئاتر هال احمر فعلی

در خیابـان ارگ کمـی کـه جلوتتـر برویم سـاختمان زیبای 
سـینمای سـابق و سـالن تئاتـر هـل احمـر فعلـی چشـم 
نـوازی مـی کنـد، ایـن سـینما تـا سـال1۳40 دایـر بـود . 
ایـن سـینما بعـد هـا بـه سـالن تاتـر تبدیـل شـد و اکنون  
پـس از بازسـازی و یـک قفـه در دهـه ۸0 تا سـال 1۳۹۳ 
؛ نیـز مجـددا بـه خانـه تاتـر تبدیـل شـد. امـا بـا وجـود 
تغییـرات و تمایـات شـدیدی کـه طـی چنـد دهـه اخبـر 
بـاری جایگزینی سـاختمان هـای قدیمی با بناهـای جدید 
وجـود داشـته امـا ایـن بنـا از ایـن نـوع تغییـرات مصـون 

اسـت. مانده 
اداره دارائی 

بـه فاصلـه یک کوچه از سـاختمان سـینمای قدیم و هال 
احمـر فعلـی، سـاختمان قدیمـی دارائی قار دارد، سـایه این 
سـاختمان بـه قـدری بـر ایـن خیابـان سـنگین بـوده کـه 
توانسـته نـام سـه راهی کـه در کنـارش قـرار دارد را مردم 

»سـه راه دارائـی« مـی نامند.
 سـاختمان اداره دارایـی مشـهد نیـز کـه بـه دوره پهلـوی 
اول مربوط اسـت، روبـه روی خانه ملک)نبـش خیابان جم( 

دارد. قرار 
خانه مَلک

حـاج حسـین ملـک یکـی از تاثیـر گـذاران ترین افـراد در 
مشـهد اسـت کـه بـاغ هـای بزرگـی ماننـد بـاغ ملـک در 
بولـوار ملـک آباد و باغ وکیـل آباد  در انتهـای بولوار وکیل 
آبـاد را وقـف کـرده اسـت. البته خانـه اش در کنـار خیابان 
ارگ مشـهد قـرار داشـته اسـت، خانـه مرحوم حاج حسـین 
ملـک)1۳۵1 ـ 1۲4۵ه.ش( واقـف بـزرگ شـهر مشـهد، 
دیگـر بنـای خیابـان ارگ اسـت که بیننـده را بـه افق های 
دوردسـت تاریـخ و فرهنگ ایـران می برد. از ایـن خانه که 
در حال حاضـر می تـوان آن را شـاخص ترین بنـای تاریخی 
خیابـان ارگ برشـمرد، معمـاری ایـن بنـا متعلق بـه اواخر 
دوره قاجـار و اوایـل دوره پهلـوی اسـت کـه اکنـون زیـر 

سـایه یـک برجـی نفس می کشـد.
صنایع دسـتی  و  گردشـگری  میراث فرهنگـی،  اداره کل 
خراسـان رضـوی به عنـوان مرکز آفرینش هنرهای سـنتی 
و صنایـع دسـتی بهـره بـرداری می کنـد و کارگاه هایی که 
بازدیـد بـرای مـردم رایـگان اسـت، مـوزه ای زنـده را در 
مقابـل چشـمان بازدیـد کننـدگان قرار مـی دهـد و بازدید 
کننـدگان سـاعتی را مـی تواننـد بـه  تماشـای مـوزه زنده 

صنایـع دسـتی و هنرهـای سـنتی بپردازند.
کوچه ثبت هم چنان پا برجا

بـه  جـز ادارات شـهربانی و گمرک)واقـع در میـدان ارگ( 

کـه امـروز دیگر اثـری از آن هـا نیسـت، اداره ثبـت احوال 
مشـهد نیـز بـه سـال 1۳0۸ه.ش در محـدوده اراضی ارگ 
حکومتـی بنا شـد کـه اکنون به کوچه ثبت مشـهور اسـت. 
ایـن بنا بازسـازی شـده و در برابر برجی کـه در ابتدای این 
کوچـه سـاخته می شـود، هنوز از جلـوه و نما نیفتاده اسـت؛ 
هرچنـد  برج هایـی کـه اکنـون در خیابـان ارگ می بینیـم، 
خاطـرات و تاریـخ این خیابـان را اندک انـدک محو خواهند 

کرد.
بانک ملی ایران 

ایـن بانـک نیـز از بناهای عصر پهلوی اسـت که در سـال 
1۳۲۸ه.ش سـاخته شـد و هنـوز زیبایـی و شـکوه خـود را 

حفـظ کرده اسـت.
در مقابـل ایـن بانک سـتاد فرمانـداری ارتـش ؛ هتل باختر 
؛ اداره پسـت و تلگـراف و تلفـن و فرمانـداری قرار داشـت 
. کـه هتـل باختـر بـه خیابـان جـم منتقـل و در محـل آن 
سـاختمان زیبـای اتـاق بازرگانـی بنـا شـد. همچنیـن در 
محـل فرمانـداری بانک مرکزی صادرات مشـهد بنا شـد و 

فرمانـداری نیـز بـه خیابـان جم منتقل شـد .
 هتل پارس

بـه فاصلـه یـک کوچـه از بانک ملـی ایران، مجمـوع هتل 
پـارس و مطـب دکتـر اسـکندری قـرار دارد. ایـن هتل در 
سـال 1۳1۶ هجـری توسـط یـک معمار روس و به سـبک 
روسـی و بـه عنـوان اولیـن مـکان اقامتـی بـا شـیوه های 
پذیرایـی بـه سـبک مـدرن و امروزی و بر اسـاس اسـلوب 
هـای هتلـداری غربـی در مشـهد سـاخته شـده اسـت این 
هتـل هـم اکنون بعنـوان قدیمیتریـن هتل فعال کشـور به 

حسـاب مـی آید .
باغ ملی؛ نخستین پارک شهر مشهد

ایـن بـاغ زیبـا در کنـار بـازار جنـت قـرار دارد .بـاغ ملی یا 
نخسـتین پـارک شـهر مشـهد نیـز از موقوفـات شـادروان 
ملـک در خیابـان ارگ بـود کـه بـه شـهرداری اهـدا شـد؛ 
البتـه ابتـکار ایجـاد پـارک از »مسـیو لولو بلژیکی« اسـت 
کـه در آن زمـان متصـدی گمـرک خراسـان)1۲۹1 ه.ش( 
بـود. ایـن بـاغ، اهدایـی مظفرالدین شـاه بـه پدر شـادروان 

ملـک بوده اسـت.
در دهـه ۵0 عمـارت انتهایی و قسـمتی از ایـن باغ تخریب 
و سـاختمان مدرنـی بـا هـدف ایجـاد خانـه جـوان احداث 
شـد کـه پـس از انقـاب تـا مدتـی بدلیـل عـدم تعهـد 
پیمانـکار خارجـی ) احتمـالا ایتالیایـی ( بـا تکلیـف مانـد 
و در دهـه 70 توسـط کارشناسـان ایرانی تکمیـل و اکنون 
بـه نـام مرکـز همایشـهای صـدا و سـیما یـا صبا شـناخته 

. می شـود 
خیابان جنت )بازار جنت(

ایـن خیابـان باریـک در ابتـدا از میـان کوچـه بـاغ های و 
عمـارت هـای اعیان نشـین و زیبا محلـه ارگ عبور میکرد 

و شـاید وجـه تسـمیه ایـن خیابـان بدیـن علت اسـت . در 
ایـن خیابـان عمـارت هـای بـا شـکوهی چـون سـاختمان 
بهشـت  و سـاختیانچی ) جنـت ۲(  قـرار داشـت کـه تعداد 
بیمارسـتان  همچنیـن   . پابرجاسـت  هنـوز  آن  از  اندکـی 
بیمارسـتان  کنـار  در  خیابـان  ایـن  در  منتصریـه  قدیمـی 
جدیـد الاحـداث آن مشـغول به کار اسـت . در دهـه ۵0 با 
گسـترش شـهر و نابودی بـاغ های این محله  و گسـترش 
مغـازه هـا  ایـن خیابان به بازار تبدیل شـد و اکنـون به نام 
بـازار جنت شـناخته میشـود . اکنـون این خیابـان بصورت 
پیـاده رو همچنـان پـر جنـب و جـوش فعالیـت دارد . از 
قدیمـی تریـن مغازه هـای آن میتوان به عکاسـی مریخ در 

نبـش ایـن خیابـان اشـاره کرد .
کنسـولگری پاکسـتان در باغی روبروی باغ ملـی قرار دارد 
کـه بخشـی از آن بـه مـوزه تاریـخ پاکسـتان تبدیل شـده 

است. 
محله سینماهای مشهد 

ایـن خیابـان نسـبت بـه محـات قبـل از 1۳00  یـک 
خیابـان  جدیـد؛ اعیـان نشـن و همچنین دولتی محسـوب 
میشد.سـینما هـای مشـهد تـا سـال 1۳۳4 خورشـیدی در 
همیـن خیابـان قـرار داشـت  و برخـی از ایـن سـینما های   

تـا دهـه ی ۶0 هنـوز بـه کار خـود ادامـه مـی دادنـد.
 سـینماهای قدیمـی  مشـهد  در خیابـان ارگ)امـام خمینی 
فعلـی( بیـن سـه راه ارگ تـا میدان سـوم اسـفند )10دی( 
کـه یکـی از محـات مـدرن مشـهد و دور از حـرم مطهـر 
بـه حسـاب می آمـده و یهودی هـا، مسـیحی ها و مهاجران 
در اطـراف آن سـکونت داشـته اند، گـرد هـم قـرار گرفتند.

ایـن سـینماها که تمام آن هـا را یک خانواده ارمنی سـاخته 
بودنـد، شـامل فردوسـی، دیده بان)ایـران( ،  ملـی )هما(  و 
بعدهـا در سـال 1۳۳4 و پس از آن، سـینما جهان )متروپل 

(  و کریسـتال بود.
مایاک)فردوسـی(،  ملـی،  ،بـاغ  سینماشـهرزاد  همچنیـن 
طوس)محـل فعلـی هتـل سـپید(، طوس)درمانـگاه رازی 
فعلی(، رادیوسـیتی) سـانترال(، آسیا، سـعدی و مولن روژ در 
مشـهد نیـز از دیگر سـینما هـای دهه ۳0 و 40 محسـوب 
مـی شـود. بعد ها سـینما آریـا در  خیابـان جم )پاسـداران( 

بـه تعـداد سـینماهای این محلـه افزوده شـد.
وجـود ایـن عناصر و نشـانه هـای تاریخـی و فرهنگی اگر 
ماننـد دانـه های تسـبیح بـه هم متصل شـوند و بـا برنامه 
ریزی به مسـیرهای گردشـگری تبدیل شـوند بدون شـک 
شـرایط اقتصـادی و جتماعـی ایـن محله هـای رو به زوال 
تغییـر کـرده و احیـا خواهد شـد. این راهبردی اسـت که به 
همـکاری و هماهنگـی بین شـهرداری، میـراث فرهنگی و 
گردشـگری، فرهنگ و ارشـاد اسامی، اسـتانداری و دیگر 

نهادهای مرتبـط نیاز دارد.

هویت من کجاست؟
مشـهد معاصـر یـا همـان بافـت مشـهد در دوره تاریخـی 
معاصـر بـا این کـه تاکنـون بـرای آن محدوده ای مشـخص 
نشـده اسـت و بـا توجـه بـه ایـن کـه تاکنـون عزمـی برای 
حفـظ و احیـای بافـت مشـهد معاصـر وجود نداشـته اسـت، 
بخشـی از بافـت مشـهد معاصـر و برخـی از آثـار و بناهـای 
ایـن دوره تخریـب شـده اسـت، در این گـزارش بـه برخی 
آخونـد  خیابـان  رفتیم.حوالـی  مشـهد  قدیمی تـر  محـات 
خراسـانی، خیابـان امام خمینی یـا همان خیابـان ارگ، چهار 
طبقـه، خیابان جنـت، خیابان پاسـداران )جم( حوالـی خیابان 

دانشـگاه، میـدان دکتـر شـریعتی ) تقـی آبـاد( و بخشـی از 
خیابـان سـناباد و خیابـان صاحـب الزمـان )عـج(، خیابـان 
سـعدی تـا حوالـی میـدان شـهدا بخشـی از بافـت مشـهد 
معاصـر اسـت.به میدان دکتر شـریعتی که مشـهدی ها به آن 
تقی آبـاد مـی گویند مـی رویـم، در این میـدان هنـوز بناهای 
معاصـر وجـود دارد که تخریب نشـده اسـت، سـینما آفریقا، 
و بناهـای حاشـیه ایـن میدان قدمتـی چند دهـه تاریخی را با 

خـود بـه همـراه دارند.
اگـر چـه قدمـت تاریخـی این میـدان ویژگـی هـای ثبت در 

فهرسـت اثـار ملـی ایـران را نـدارد امـا قطعـا یـک مـکان 
رویـداد تاریخـی بـا بیـش از 50 سـال اسـت. 

بـه خیابـان دانشـگاه مشـهد مـی رویم جایـی که بـه جرات 
مـی تـوان گفـت از معـدود تقاطـع هایـی اسـت کـه  عابـر 
پیـاده پشـت چـراغ قرمـز عابـر پیـاده توقـف می کنـد، این 
رفتـار فرهنگـی نمی توانـد بـا کاربرهای هـای فرهنگـی این 
محـدوده در دوره معاصـر بی ارتباط باشـد، مسـیر که همواره 
اهـل فرهنـگ، ادب و هنـر در کنار مـردم قدم می زدنـد تا به 

مرکـزی فرهنگـی از جمله سـینما برسـند.
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صبا مقیسه/  گفت و گوی صبح امروز با مهندس محمدجواد 
عرفانیان جم را می خوانید او کارشناسی ارشد معماری از دانشگاه 
علم و صنعت ایران  دارد و پیش از این مشاوراسبق معاونت مسکن 
و ســاختمان وزارت راه و شهرســازی بوده است.او معمار و مدیر 
شرکت معماری آرکوتک ،  مشاور فن آوری و تشکل های حرفه 
ای معاونت مسکن و ساختمان مدرس دروس طرح معماری ۴ و 5 

در دانشگاه آزاد اسلامی تهران – واحد جنوب است .
عرفانیان جم عضو انجمن معماران اســتان بریتیش کلمبیا کانادا 
AIBC ، عضو ســازمان تهیه کنندگان مشخصات فنی ساختمان 
کانادا CSC، عضو ســازمان ساختمانهای سبز کانادا CaGBC و 

عضو سازمان نظام مهندسی کشور است.
ضرورت احیای بافت تاریخی شهرها

عرفانیان در خصــوص اهمییت بافت تاریخی مشــهد گفت: از 
آنجائیکه هر شــهری مانند بدن یک انسان است می تواند سالم 
باشــد یا دچار مریضی شود و این مریضی  به خانه نشینی و زخم 
بســتر فرد مبتلا منجر شده.شهر مشهد مانند هزاران شهر دیگر 
دچار زخم بستر است و بدنش پر از عفونت  و تاولها و بیماری های 
مختلف اســت.حال یا باید به درمان این بیماری پرداخت یا شاهد 
موت این بیمار بود.با بررسی چند مثال درباره لزوم توجه به بافت 

تاریخی شهر مشهد میپردازیم:
تصمیم گیری بر اساس ارزش افزوده

 وی با اشاره به نحوه تصمیم گیری مدیریت شهری گفت: بافت 
تاریخی ای که در مســیر خیابان ارگ و امام خمینی وجود دارد؛ 
اگر در ایــن دوره از بین نرود در دوره بعدی حتما از بین خواهد 
رفت.دلیل آن مقدار ارزش افزوده این پروژه اســت و مدیریت 
شهری بر اساس ارزش افزوده تصمیم میگیرد نه براساس هویت 
تاریخی شهر. مدیریت شهری در همه جای دنیا یک مجموعه 
غیرسیاسی اســت و ارتباطی به روی کار آمدن احزاب مختلف 
ندارد ســنجش عملکرد در هر دوره مدیریت شهری به میزان 
توان اجرایی آن بستگی دارد.به همین دلیل تفاوتهای عملکردی 
با دوره قبلی مدیریت شــهری را در میزان،نوع و کیفیت پروژه 
های اجرایی می توان دید.بودجه پل های غیر همسطح برابر با 
احیای یک راستهاین عضو سازمان نظام مهندسی کشور با اشاره 
به ادامه روندهای رایج در دوره قبل افزود:  تخریب بافت اطراف 
حرم و احداث پل های غیر همسطح هنوز ادامه دارد.در دوره قبل 
هم احداث این پل ها انجام می شــد.اما کسی نپرسید که دلیل 
احداث پلهای غیر همسطح چیست؟ بودجه پلهای غیرهمسطح 
برابر با بازسازی یک راسته در خیابان ارگ است.به عنوان مثال 
یک اقدام مفید در بازســازی خیابان ارگ می توان به یکسان 

سازی نمای ساختمانها اشاره کرد.

منطقه هفت؛بافت میانی شهر مشهد
این کارشناس اضافه کرد: منطقه هفت شهری مشهد،  بزرگترین 
منطقه تاریخی شهر مشهد است.که بافت میانی شهر محسوب می 
شود.بافت میانی در هرکجا مهمترین بافت شهری محسوب میشود 
که شهر قدیم را به شهر مدرن وصل میکند. منطقه هفت مشهد 
حد فاصل خیابان بهار از شمال،از شرق به سمت خیابان سعدی و 
از جنوب به خیابان جنت منتهی می شود. این بافت با ارزش ترین 
بافت مشهد است که مملو از خیابان های قدیمی و تاریخی است.
یکی از مهمترین آثار معماری در این بافت راســته های آن است 
کــه می توان آنها را احیا کرد و از ظرفیت به وجود آمده به خوبی 

استفاده نمود.
تداوم نگاه تجاری به مدیریت شهری

عرفانیان در ادامه گفت: زون هفت شهری مشهد در صورت احیا 
می تواند قلب تاریخی،فرهنگی و هنری مشهد شود.اما متاسفانه 
تغییراتی که در این بافت اعمال می شــود شامل ساخت و احداث 

انواع بانکها و پاساژهای تجاری است.
چندی پیش خانه تاریخی بس

آثار ارزشــمندی که  واقع در خیابان پاسداران بود تخریب شد که 
احتمالا جایگزین آن برجی چند طبقه باشد.متاسفانه هنوز هم نگاه 
تجاری و بیزنیسی به مدیریت شهری وجود دارد.شما تصور کنید 
ده سال دیگر که بخواهید به فرزند خود محله ها و آثار قدیمی شهر 
را نشان بدهید و در کوچه و خیابان های این شهر قدم بزنید شاید 
دیگر با چنین صحنه ای مواجه نشوید.شاید بافت قدیمی ای اصلا 

وجود نداشته باشد!
نمونه شهرهای موفق در احیای بافت تاریخی

وی با اشاره به نمونه های موفق در ایران افزود: از جمله شهرهای 
موفق در احیای بافت تاریخی شــهری می توان به شیراز، یزد و 
قزوین اشــاره کرد که پروژه های گسترده ای در این زمینه انجام 

شده است.
به عنوان مثال تبدیل راســته های سواره به راسته های پیاده در 
شــیراز که با استقبال زیاد شهروندان روبه رو شد.بارها از مدیریت 
شهری در خواســت برگزاری همایشی را داشتیم که در قالب آن 
بتوانیم این تجربیات را با مدیران ارشد به اشتراک بگذاریم اما موفق 

به برگزاری آن نشدیم.
تبدیل پتانسیلهای بالقوه به ظرفیتی بالفعل

از جمله اقدامات مثبت شــورای شــهر با همت آقای مهدی نیا، 
اعطای اجازه حقوقی به کافی شــاپ ها بــرای حضور در جلوی 
مغازه هایشان بود.یعنی ورود به عرصه عمومی که تاثیرات آن را 
بر جنبه ی زیبایی شناختی شهر و حضور و استقبال شهروندان از 
آن را مشاهده کردیم. همچنین در این دوره با پیگیری های آقای 

ریاضی احیا و بازسازی آرامگاه فردوسی صورت گرفت  که باعث 
نجات این مکان ارزشــمند ازآفت تخریب شد.این دست اقدامات 

تنها نیازمند تبدیل پتانسیل های بالقوه به بالفعل است.
احیا یا بازسازی

عرفانیان با اشــاره به تفاوت واژه احیا و بازســازی گفت: بخش 
دیگری از این اقدامات در مشهد میدان کوکاکولا بوده که در واقع 
این پروژه بازسازی است نه احیا.ما هنوز در تعاریف مانده ایم.منظور 
از احیا یعنی تمام ساختارهای گذشته آن را حفظ و تقویت کرده و 
آن مجموعه را به همان شکل و صورتی که بوده حفظ کنیم.ببنیید 
شهر ونیز و وین دو شهر تاریخی مهم هستند که از لحاظ معماری 
شهری کاملا بافت تاریخی و به اصطلاح کلنگی ای دارند و اگر 
این شیوه که ما در پیش گرفته ایم در آن جا اجرا میشد می بایست 
کل شهر را تخریب کرده و از نو بازسازی کنند.آن وقت،دیگر ونیز 

یا وین ای به معنای واقعی وجود نداشت.
کارخانه کوکا کولا یکی از نمادهای هویتی مشهد

او با ذکر مثالهایی در این خصوص گفت: اقدامی که درباره میدان 
کوکاکولای مشهد که جزئی از هویت تاریخی شهر مشهد است 
انجام شد بازسازی این بنا بود.یعنی تخریب یک اثر و جایگذاری 
یک سازه جدید.اگر قائل به بازسازی هم بودیم باید تمام المانهای 
کوکاکولا را حفظ کنیم.پروژه دیگر بازسازی محیط روبرویی میدان 
راه آهن بود.سنگ فرشی که در این قسمت کار شد سنگ فرش 
ریز بود.چون این نوع سنگ فرش بند دارد تمام این بند پلات ها 
در زمستان شوره خواهند زد و بعد از ترک برداشتن و خسارات وارده 
به این ســطح یک گروه پیمانکار دیگر برای بازسازی لازم است.
در صورتیکه باید آن سنگ فرش ضخامتی حدود 5 الی 10 سانتی 
متر داشته باشد.دقیقا به همان شیوه آرامگاه فردوسی در چهارراه 

نادری انجام شد.
انتخاب بهترین طرح ها از طریق مناقصه

مشاور اسبق وزیر راه همچنین گفت: قطعا این پروژه ها به صورت 
پیمانکاری واگذار می شــود.اما بنــده هیچ گونه اطلاعی از نحوه 
برگزاری مناقصات ندارم.ولی شــرط و ملاک لازم برای مناقصه 
ارائه بهترین طرح از لحاظ مشخصات فنی طرح و فرمول اجرایی 
آن است.همه چیز طراحی و ایده پردازی نیست و شخصی که طرح 
را ارائه میکند علاوه بر مسائل زیبایی شناختی پروژه می بایست به 
نکات فنی طرح کاملا توجه داشته باشد.مثلا سنگفرشی که برای 
کف پوش پارکینگ ساختمان استفاده میکنید را نمیتوان برای پیاده 

راه های شهری کار کرد.این کار بسیار غیر اصولی است.
بسیاری از شــهرهای موفق دنیا در زمینه معماری شهری دارای 
اتاق فکر هستند که یک راهبرد کلی و منسجم برای هرگونه تغییر 
و ساخت و ساز در محیط شهری را داراست.در ادامه هر مناقصه و 

طرح فنی در صورتی قابل قبول است و پذیرش می شود که بتواند 
به صورت کامل پاســخگوی تمامی ابهامات با توجه به راهبرد و 

استراتژی کلی در این زمینه باشد.
تبدیل هسته میانی شهر به قطب فرهنگی مشهد

وی در ادامه افزود: امکان بازسازی دوباره شهر مشهد در صورتی 
وجود دارد که اول هسته میانی شهر بازسازی شود.به عنوان مثال 
منطقــه هفت که دارای 50 خانه تاریخی اســت می تواند تبدیل 
به 50 مرکز تئاتر یا به اصطلاح بلک باکس شــود.همراه با ایجاد 
چنین فضاهایی در این بافت تاریخی شــاهد ایجاد کافی شاپها و 
کتابفروشی ها،پاتوق های گفتگو و ایجاد محیطی فرهنگی برای 

رشد و توسعه شهری خواهیم بود.
همانطور که گفتم این منطقه می تواند به قطب فرهنگی شــهر 
تبدیل شــود و در این صورت شاهد شــهری زنده،بانشاط و پویا 
خواهیم بود.شــهر مانند یک ارگان زنده خودش را باز آفرینی و به 

تدریج به مناطق دیگر شهری تسری پیدا می کند.
اقدامات مثبت در این دوره مدیریت شهری

وی با اشــاره بــه  اقدامات مثبت شــورای شــهر در این دوره 
خاطرنشــان کرد: اعطای اجازه حقوقی به کافی شــاپ ها برای 
حضــور در جلوی مغــازه هایشــان بود.یعنــی ورود به عرصه 
عمومــی که تاثیرات آن را بر جنبه ی زیبایی شــناختی شــهر 
و حضور و استقبال شــهروندان از آن مشاهده کردیم.این دست 
 اقدامات تنهــا نیازمند تبدیل پتانســیل های بالقــوه به بالفعل

 است.
شناسایی فرصت ها

 عرفانیان با تاکید بر ارائه پیشنهاداتی در خصوص فرصتهایی که 
در شهر مشهد وجود دارد گفت: راسته گلستان که حدفاصل خیابان 
دانشــگاه و خیابان جلال احمد است.از جمله پتانسیل های بالقوه 
شهری مشهد می باشــد که میتواند تبدیل به بزرگترین بازارچه 
کتاب ایران با ایجاد یک سقف شیشه ای که داخل  آن پر از کافی 

شاپ و کتابفروشی باشد.
وی همچنین افزود :دانشکده علوم پزشکی مشهد هم که سابقه 
تاریخی شهر مشهد را به دوش می کشد می تواند تبدیل به موزه 
پزشکی مشهد شود و در عوض زمین و محیط مناسبی در اختیار 

دانشگاه علوم پزشکی قرار داده شود.
مشهد یک روستای بزرگ

او در پایان عنوان کرد: بنده در شهر مشهد و در این زمینه خاص 
بســیار فعالیت کرده ام و تمام دغدغه ها و نگرانی هایم را بارها با 
مدیران مربوطه در میان گذاشته ام.مشهد فی الواقع یک روستای 
بزرگ اســت و برای رساندن آن به بلوغ شهری نیازمند تلاش و 

دلسوزی بیشتر هستیم.

سارا ایزد خواه/  رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شهر مشــهد گفت: نخستین کاری که دفاتر تسهیلگری پس از 
استقرار در سطح شهر باید انجام دهند تدوین و ارائه سند توسعه 
محله اســت؛ چراکه یکی از اهداف اصلی این سند، حفظ هویت 
بافت و فرهنگ محله است .به گزارش صبح امروز محمدهادی 
مهدی نیا در رابطه با اقدامات شــورای شهر پنجم برای احیای 
بافت میانی و و تاریخی شــهر مشهد اظهار کرد: براساس سند 
بازآفرینی کشــور، پنج بافت شهری تعریف شده که متناسب با 
شــاخص های مربوط به هر کدام، سیاست های شهری ازجمله 
کلان شــهرها تعیین شده است و براساس آن مشکلات و موانع 

موجود در این بافت ها رفع می شود.
ورود دفاتر تسهیل گری به بافت های میانی و تاریخی

وی افزود: یکی از اقداماتی که شــورای شــهر پنجم در دستور 
کار خود قــرار داده، ایجاد ســازمان بازآفرینی شــهرداری به 
عنــوان متولی این بافت ها -براســاس آنچه که مصوب وزارت 
کشــور بوده- اســت. با توجه به شــرایط خاص مشــهد این 
ســازمان ســراغ حاشــیه شــهر به عنوان یکی از چالش های 
اساســی آن می رود. یکــی از اولویت های  ســازمان بازآفرینی 
رســیدگی و برنامه ریزی برای بافت تاریخی و میانی شهر است؛ 
 چراکه هویت و فرهنگ مشــهد در همیــن بافت ها تجلی پیدا 

می کند.
1360 هکتار مجموع بافت تاریخی و میانی مشهد

 مهدی نیا ادامه داد: در این راستا شورای شهر، سازمان بازآفرینی 
را مکلف کرده تا چند دفتر تسهیلگری برای این بافت ها در نظر 
بگیرد و رویکردی مبتنی بر مشــارکت مردم داشته باشد؛ زیرا با 
کمک مردم ســاکن این مناطق است که می توانیم جلوی زوال 
شــهری بگیریم. گفتنی است بافت های میانی و تاریخی مشهد 
شــامل بخشی از مناطق پیرامون حرم -360 هکتار- می شود و 
حلقه دیگر این بافت که حدود 1000 هکتار مساحت دارد شامل 
مناطق قدیمی شهر چون احمدآباد، سناباد، خیابان ارگ، میدان 
شهدا و ... می شود. درواقع این مناطق، محدوده هایی هستند که 
به نوعی مشــهد قدیم -در دهه های ۴0 - در آن شکل گرفته و 

بافت و بناهای ارزشمندی را داراست. 
وی بیان کرد: تقریبا 55 درصد از بافت میانی و تاریخی پیرامون 
حرم مطهر تخریب و نوســازی شده، اما خوشبختانه در برخی از 
محلات چون دریادل این بافت باقی مانده است و بایستی حفظ 

شود تا مورد دست اندازی قرار نگیرد. 

این عضو شورای شهر با اشاره به تجربه کشورهای توسعه یافته 
در حفــظ و نگهداری بافــت تاریخی و میانی شــهرها گفت: 
براســاس تجربه شــهرهای بزرگ کشــورهای توســعه یافته، 
نخســتین تأثیر روی آوردن به پیرامون نشــینی و اعیان نشینی، 
خالی شــدن بافت های میانی شهر از ساکنان آن است که منجر 
بــه تبدیل کاربری  مســکونی به انبارداری تجاری می شــود و 

درنهایت هویت زدایی بافت ها را به همراه خواهد داشت.
مهدی نیا خاطرنشان کرد: چنین اتفاقی در مرکز شهر تهران رخ 
داده و اطراف بازار تهران از وضعیت مسکونی خارج و تبدیل به 
انبارهای مغازه های بازار شده است و عملا از  عصر به بعد بسیار 
خالی شــده و ناامنی ایجاد می کند. بنابراین شورای پنجم –در 
راستای پیشــگیری از ابتلای مشهد به چنین بیماری شهری-  
تلاش کرده تا دفاتر تسهیل گری در سطح شهر راه اندازی شود 
و ایــن دفاتر با بررســی های خود بتوانند نســخه هایی را بیابند 
تا ساخت وســاز را توجیه پذیر کننــد. درواقع با توجیه پذیر کردن 
ساخت وسازها منجر به اسکان و نگهداری ساکنان این بافت ها 

خواهد شد. 
احیای بافت های میانی با ارائه مشوق های سرمایه گذاری
وی با بیان اینکه »در حال حاضر چهار دفتر در ســطح شهر 

به مرحله انتخاب رســیدند تا فعالیــت خود را آغاز کنند« 
تشــریح کرد: در کمیســیون شهرســازی طرحی را 

با عنوان مشــوق های ســرمایه گذاری و فعالیت 
در بافت های تاریخی شــهر ارائــه کردیم تا 

براساس این مشوق ها در غالب عدم کسر 
عوارض، تقبل بخشی از هزینه نماسازی، 
طراحی بافت ها و راســته های تاریخی 
توسط شــهرداری، افراد را به بازسازی 

این بافت ها ترغیب کنیم. 
چه مناطقی مستعد کاربری های 

فرهنگی هستند؟
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 

شــهر با اشــاره به راســته های تاریخی و میانی مشهد 
توضیح داد: راســته هایی چون خیابان جنت، بازار سرشــور، 

خیابان ارگ و مسیرهای منتهی به آن و مناطق دیگری 
چون خیابان سناباد، آبکوه، ســه راه ادبیات و ... مناطق 
مستعدی برای تبدیل به کاربری های فرهنگی هستند تا 

جاذب گروه های جمعیتی باشند.

شوراهای گذشته به زور دگنک برنامه های خود را عملیاتی 
کردند

مهدی نیا با اشاره به عملکرد شورای شهر گذشته در زمینه تخریب 
بافت های میانی و تاریخــی ادامه داد: نمی توان انتقاد چندانی به 
عملکرد شوراهای گذشته مشهد وارد کرد؛ چراکه گفتمان غالب 
شهرسازی کشور در دو دهه گذشته ازجمله مشهد، مداخله مستقیم 
بوده است؛ یعنی مدیریت شهری اعم از شورای شهر، شهرداری 
و... به دلیل داشتن اعتبار و قدرت مستقیما در این زمینه ورود پیدا 
کرده و نســخه  مورد نظر خود را بــه زور دگنک و بلدوزر اجرایی 
کردند. ازجمله این اقدامات می تــوان به تغییرات بافت  پیرامون 
حرم، خیابان آبکوه، بازگشایی خیابان صاحب الزمان، طرح بزرگ 

میدان شهدا و .... اشاره کرد.
مشهد؛ فاقد سیما و منظر شهری

وی تصریح کــرد: یکی از چالش های اصلی شهرســازی 
مشــهد که از همان ابتدای روی کار آمدن در شورای 
شــهر پنجم با آن روبه رو بودیم عدم وجود ســیما 
و منظر شهری مشخص است. باید توجه داشت 
که سیما و منظر شهری صرفا در اختیار مدیریت 
شهری –اعم از شهرداری و شورای شهر- نیست، 
بلکه موضوعی فرابخشی اســت و سازمان های 
دیگری چون راه و شهرســازی، استانداری نیز در 

آن دخیل هستند.
پلشتی ها و بدسلیقگی در ساخت بناهای 

پیرامون حرم
رئیس کمیســیون شهرسازی شــورای شهر با بیان 
اینکه »به نظر من تا زمانی که ما به این نتیجه نرسیم 
که می بایست یک متولی مشخص و مدیریت یکپارچه 
در حوزه ساخت وســازها و منظر شــهری وجود داشته 
باشد وضعیت همین خواهد بود و نباید انتظار تغییر مثبت 
داشت« گفت: بحث سیما و منظر شهری کلیاتی ساختاری 
اســت، اما پلشتی ها و بدســلیقگی های دیگر هم در این 
زمینه رخ داده اســت؛ بدین معنا که تک بناهای معماری 
که هیچ اصول اساســی هویت و فرهنگ شهر مشهد 
در آن رعایت نشــده مانند سوزنی در چشم شهروندان 
خودنمایــی می کند. از این دســت بناها در حاشــیه 
یکــی از خیابان ها و معبرهای اصلی منتهی به حرم 
وجود دارد؛ بنابراین چنین شــرایطی نشان می دهد 

زیرساخت های لازم برای ایجاد خیابان تا چه میزان دارای اشکال 
است. مهدی نیا افزود: در حال حاضر معماری هایی در سطح شهر 
می بینیم که به هیچ عنوان ســنخیتی با هویت شهر مشهد ندارد، 
اما از آنجا که خواســت کارفرما یا ســوداگری زمین بوده، چنین 
ساختمان هایی شکل گرفته و نظارت درستی بر آن وجود نداشته 
است. درنتیجه شــهروندان چنین ساختمان هایی را به عنوان یک 
عارضه بدشــکل می انگارند؛ بنابراین حداقــل کار ممکن در این 

زمینه اعمال نظارت های بیشتری است.
این عضو شورای شهر توضیح داد: با توجه به بافت های تاریخی 
و میانی باقی مانده در مشهد باید به دو نکته توجه داشت نخست 
آنکه نباید حفاظت  از این مناطق را آنقدر ســخت کنیم که کالبد 
باقی بماند، اما ســکونت در منطقه از بین برود و این بافت تبدیل 
به مخروبه  و کاربری های انبارداری شــود. از سویی دیگر سرعت 
تغییرات ایجاد شده نباید آنچنان زیاد باشد که ساخت وسازها منجر 
به نابود شــدن همه کالبد شهر شود و دیگر چیزی به نام هویت 
شهر مشــهد باقی نماند. بنابراین نیاز به همکاری بین نیروهای 
موجــود به ویژه بدنه متخصص اســت تا از ایــن طریق بتوانیم 
 ظرف20 ســال آینده ضرب آهنگ نوسازی بافت شهری را ایجاد

 کنیم. 
ارائه مصوبه اصاح سیما و منظر شهری/لزوم دریافت 

مجوز کمیته نما برای ساختمان های گروه دال 
وی با بیان اینکه »شــورای شهر پنجم مصوبه ای را برای اصلاح 
سیما و منظر شهری ارائه داده است« تصریح کرد: تاکنون بحث 
کمیته نما را مطرح کردیم که بایســتی الزامات بیشــتری برای 
ساختمان های گروه دال -ســاختمان هایی که بالای 5 هزار متر 
مربع هستند- اعمال شود. براساس مصوبه اصلاح سیما و منظر 
شهری صاحبان این دسته از ساختمان ها بایستی مجوز کمیته نما 
را دریافت کنند حتی پس از اتمام ســاختمان برای دریافت پایان 
کار نیز باید طرح اجرا شــده، تأیید مصوبه این کمیته را داشــته 
باشد.رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر ادامه داد: شورای 
شــهر در این زمینه از دو کانال پیش رفته است بر این اساس که 
از مشــاور طرح تفضیلی این حوزه ها درخواست کردیم تا ضوابط 
خود را بر همین مبنا ارائه دهند، همچنین نخستین کاری که دفاتر 
تسهیلگری پس از استقرار در سطح شهر باید انجام دهند تدوین و 
ارائه سند توسعه محله است؛ چراکه یکی از اهداف اصلی این سند، 
حفظ هویت بافت و فرهنگ محله است. گفتنی است که فعالیت 

این دفاتر تا یک سال آینده آغاز خواهد شد. 

تبدیل هسته میانی شهر 
به قطب فرهنگی مشهد

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشهد:

سند توسعه محله برای حفظ هویت بافت و فرهنگ تدوین می شود

مدیرکل دفتر طرح ها و مطالعات فنی و شهری شهرداری مطرح کرد: 

تلاش برای حفظ  محدوده های 
با ارزش تاریخی و معاصر مشهد

مدیرکل دفتر طرح ها و مطالعات 
فنی و شــهری شــهرداری 
مشهد گفت:  در طرح های 
تفصیلی تلاش بر این است 
تا محــدوده های بــا ارزش 
تاریخی یا معاصر حفظ و هویت 

اجتماعی آن به روز شود.
ساســان نورین مقدم در گفت و 
گو با صبح امروز با بیان این که 

معاصرسازی از واژه های خطرناک است، گفت: ما در مفاهیم حقوقی 
و عمومی با دو مفهوم نوسازی و به سازی سروکار داریم. در به سازی 
به حفظ و مرمت و در نوسازی به ساخت دوباره ساختار می پردازیم. اقدامات شهرداری 
در این دو زمینه مربوط به سازمان بازآفرینی است. در طرح های تفصیلی تلاش بر این 
اســت تا محدوده های با ارزش تاریخی یا معاصــر حفظ و هویت اجتماعی آن به روز 
شود. من بیشــتر به مفهوم باززنده سازی که کاملا علمی و تعریف شده و قابل رجوع 
است معتقدم. به نظر می رسد معاصرسازی مفهومی نوظهور و غیرعام اما محترم است.
او ادامه داد: سیاســت شــهرداری دراین باره در دوره های مختلف متفاوت بوده است، 

سیاست منطقی باید براساس طرح و برنامه و مطابق احکام اصلی و قابل اتکا باشد.
نورین مقدم با بیان این که میدان شهدا پروژه ای موضعی و کاملا با سیاست نوسازی 
است، افزود:  یعنی متناسب با حال و هوای امروز از نو ساخته شده و هیچ نشانی از سابقه 
تاریخی میدان شــهدای قدیم را ندارد. این میدان در قدیم محورهای مهمی را به هم 
وصل می کرده و نوعی مرکز شهری جدید در کنار حرم مطهر بوده و عقبه تاریخی و 
اجتماعی دارد. به نظر می رسد در نوسازی این میدان به هویت تاریخی آن توجهی نشده 
است، باید از عوامل سیاست گذار و اجرایی این پروژه پرسید که چرا در میدان شهدا به 

جای به سازی، نوسازی انجام شده است.
او یادآور شــد: در مورد حرم مطهر هم باید سیاست باززنده سازی اعمال می شد. این 
تصمیم گیری ها در گذشــته صورت گرفته و نقدهایی به آن وارد است. با این حال به 
عنوان کارشــناس معتقدم بافت اطراف حرم هنوز قابلیت نجات دارد و اگر با دلسوزی 
بیشتری تصمیم گیری شود می تواند مردم وارانه تر تغییر کند تا هویت و سابقه آن تا 

این حد تخریب نشود.  
نورین مقدم ادامه داد: باززنده سازی بافت تاریخی اطراف حرم نیازمند یک برنامه کلان 
اســت تا بناها به شکل منســجم و یکپارچه تری ساخته شوند. متاسفانه اکنون جامعه 
معماری و شهرسازی که باید این برنامه کلان را ارائه کنند تصمیم گیر نیستند و عمدتا 

صاحبان قدرت به جای آنان تصمیم می گیرند. 
او تصریح کرد: امیدوارم ذی نفعان از جمله شورای شهر و شهرداری و سازندگان بناهای 
شــهری با ما در تکمیل طرح های تفصیلی همکاری کنند تا بتوانیم یک برنامه کلان 
ارائه کنیم. قبل از هرچیز باید یک اراده ی مشترک بین همه ذی نفعان باشد تا بتوانیم 
برنامه جامعی را ارائه دهیم. تا زمانی که یک انسجام کلی شکل نگیرد این اتفاق نخواهد 
افتاد. برنامه های ما ضعیف اســت و بین مســئولان در مورد اتخاذ یک سیاست واحد 
اتفاق نظر وجود ندارد. تصمیم گیرنده نهایی شهرداری است اما با وجود آقابالاسرها به 
رویکرد واحدی نمی رسیم. متاسفانه با وجود تعدد مراجع تصمیم گیر شهرداری نتوانسته 
است مدیریت خوبی در زمینه ساخت و سازهای بافت تاریخی اطراف حرم داشته باشد. 
شــهرداری ها از جمله شهرداری منطقه ثامن به صورت منفرد نمی توانند تصمیمی را 

برای ساخت و سازها اتخاذ کنند و یا اراده این کار را ندارند. 
نورین مقدم گفت: به تازگی تعاملی بین شــهرداری و دولت با سفارش وزارت مسکن 
صورت گرفته تا طرح بازنگری با توجه به نگاه باززنده ســازی تنظیم شــود. امیدواریم 
شورای شهر هم در این زمینه همکاری کند تا به نتیجه خوبی برسیم و بتوانیم به این 

طرح برای باقی مانده ی هویت تاریخی و ساخت و سازها اتکا کنیم.
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 یک میلیونی نگرفتند؟
وزارت رفاه با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که حدود 3۴ هزار نفر از سرپرســتان خانوار، به دلیل 
وجود مشــکلاتی در حساب بانکی خود نظیر مسدودی حساب، موفق به دریافت تسهیلات یک 
میلیون تومانی نشــده اند؛ علت عدم واریز، تا شــنبه هفته آتی )13 اردیبهشــت ماه( به صورت 
پیامکی به افراد مذکور اعلام خواهد شد. وزارت رفاه با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: به اطلاع 
هموطنان می رساند، طبق اعلام بانک مرکزی، حدود 3۴ هزار نفر از سرپرستان خانوار، به دلیل 
وجود مشــکلاتی در حساب بانکی خود نظیر مسدودی حساب، موفق به دریافت تسهیلات یک 

میلیون تومانی نشــده اند.بر اســاس این اطلاعیه علت عدم واریز، تا شنبه هفته آتی )مورخ 13 
اردیبهشــت ماه( به صورت پیامکی به افراد مذکور اعلام خواهد شــد که در صورت امکان رفع 
مساله حساب بانکی افراد، تسهیلات اختصاص یافته به این خانوارها محفوظ است.این اطلاعیه 
تاکید دارد: هرگونه اطلاع رســانی در خصوص تســهیلات یک میلیون تومانی صرفا از طریق 
رسانه های جمعی و اطلاعیه های رسمی صورت می گیرد. ضمن توجه به این موضوع، درخواست 

می شود از مراجعه حضوری به سازمان ها، وزارتخانه ها و ادارات اجرائی خودداری شود.

ســرویس اقتصاد/ دبیر نهاد مردمی 
اقتصــاد مقاومتی خراســان رضوی گفت: 
آسیب های وارده ناشــی از بحران کرونا، 
به کسب و کارها و ظرفیت های تولیدی و 
اقتصادی استان  در قالب طرحی پژوهشی 
در استان انجام شــد.. ماحصل این طرح، 
از مشــکلات  تواند ســیمایی واقعی  می 
و خســارت ها و به تبــع آن، راهکارهای 

حمایت و جبران، ارائه کند.
به گزارش صبح امروز، علی اکبر لبافی در 
نشستی که به منظور ارائه گزارش عملکرد 
ســال ۹8 معین های اقتصادی برگزار شد، 
اظهار کرد: در پژوهش مذکور بر تجربیات 
و نظرات بیش از یکصــد فعال اقتصادی 
اســتان تمرکز شده که پس از جمع بندی، 

به شورای گفت و گوی ایران ارسال شد.
وی ادامه داد: همچنین ارزیابی نخســتین 
ایــن پژوهش حاکی از آن اســت که 70 
درصد مســائل و مشــکلات موجود باید 
در ســطح ملــی حل و فصل شــود و 30 
درصد باقیمانده نیز سیاســت هایی است 
که باید سطح اســتان برای پایداری بنگاه 
های اقتصادی اتخاذ و اجرا شــود. چیزی 
حدود 50 درصد این مسائل در حوزه های 
مالیاتــی، بیمه ای و بانکی هســتند و 50 
درصــد دیگر نیز مجمــوع عوامل دیگر را 

شامل می شود.
وی با تقدیر از تلاش های ارزشمند معین 
اقتصادی در ســال گذشته، تصریح  های 
کرد: اوایل ســال گذشته تعداد معین های 
اقتصادی 100 نفر بود و امروز این شــمار 
بــه 1۹7 نفر افزایش یافتــه و پیش بینی 
می شود که این تعداد تا پایان سال ۹۹ به 

حدود 230 معین برسد.
دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی خراسان 
رضوی متذکر شــد: اگر همه معین های 
اقتصادی وارد چرخه فعالیت شــوند، تقریبا 
۹7 درصد روستاهای استان تحت پوشش 
قرار می گیــرد. همچنین  تاکنون بیش از 
2 هزار و 200 پروژه کســب و کار متوسط 
و خرد در سامانه ویژه اقدامات معین های 

اقتصادی به ثبت رسیده است.
لبافی یادآور شد: معین های اقتصادی باید 
برنامه خود را برای ســال جاری نیز ارائه 
دهند تا مشــخص شــود که در خراسان 
رضوی مقرر است که چه حجم از سرمایه 
گذاری باید انجام بگیرد و به تبع آن، سهم 
آورده مردم، حجم اشــتغالزایی و ... تا چه 
میزان برآورد می شــود. تاکنون 60 درصد 
معین ها برنامه های خود را ارائه داده اند. 
در تلاشــیم بخشــی از این طرح ها را در 
قالب مجموعه ای مدون جمع بندی کرده 

و به چاپ برسانیم.
وی بــا بیــان اینکه تاکنــون همکاری و 
همیــاری های خوبی توســط معین های 
اقتصــادی انجام گرفته اســت، ادامه داد: 
مرکز مشــاوره ای بــرای ارزیابی توجیه 
اقتصادی طرح های معین های اقتصادی 
وجود دارد و کارشناســان مــا در دبیرخانه 
نهــاد مردمی ســتاد فرماندهــی اقتصاد 
مقاومتی بــه ارزیابی تمامی طــرح ها از 
لحاظ ســرانه های شغل، سهم آورده و ... 
اقدام می کنند. در حــوزه تعاونی، صنعت 
و ... نیز این کارشناسان این ستاد، بررسی 
های لازم را دارند نکته قابل توجه آن است 
که باید بر واقعیت های جامعه متمرکز شد 

و ســرانه های اشتغال هر بخش اقتصادی 
باید مشخص شــود تا معیشت یک خانوار 

تامین گردد.
در ادامــه، علیرضــا حســینی، مدیرعامل 
شرکت شــهنوز عنوان کرد: ما تفاهم نامه 
خود را اواخر بهمن ماه 13۹8 منعقد کردیم 
و عمــلا در اســفندماه نیز بــه دلیل آغاز 
بحران شیوع کرونا نتوانستیم اقدام خاصی 
انجــام دهیم، با این حال علی رغم تمامی 
مشکلات در روستاهای تحت پوشش خود، 
500 بسته غذایی برای نیازمندان 8 روستا 
در نظــر گرفتیم که امید مــی رود قبل از 
ماه مبارک رمضان این بسته ها تحت نظر 
اداره بهزیستی چناران میان خانوارهای کم 

برخوردار توزیع شود.
منطقه چناران خاطرنشان  اقتصادی  معین 
کرد: متاســفانه با توجه به شــیوع کرونا، 
تامین مواد اولیه بــرای واحدهای تولیدی 
ما به سختی امکان پذیر است، لذا تصمیم 
داریم بــا تامین برخی اقلام، شــماری از 
قطعات مورد نیاز خطوط تولید را در منازل 
اهالی روســتاهای تحت پوشش مونتاژ و 

تولید کنیم.
وی یادآور شد: تامین مواد اولیه برای تولید 
فرش دستباف، معرفی برخی کارآفرینان به 
بانک ها جهت اخذ تسهیلات و ... از دیگر 
اقداماتی است که در دستور کار قرار دارد.

حســینی تصریح کرد: دولــت هیچ گونه 
حمایتی از شــرکت های بخش خصوصی 
در شــرایط کرونا ویروس نداشــته است، 
چنان که صاحبان بنگاه های تولیدی باید 
علاوه بر مالیات، مطالبات اداره کل تامین 
اجتماعی، عوارض گمرکی و ... را پرداخت 
کنند و این همه در حالی است که شرکت 
ها در این ایام به هیچ وجه فروشی نداشته 
اند. لذا باید تسهیلاتی را برای شرکت های 
بخش خصوصی در نظر گرفته شود و وعده 

های حمایتی دولت، محقق گردد.
در بخش دیگری از این نشســت، محمد 
نیا، نماینده محترم آســتان  مهدی زردوز 
قدس معین اقتصادی چناران خاطرنشــان 
کرد: معین های اقتصــادی با نیت خیر پا 
به این عرصه گذاشــته اند، حالا اگر برای 
طرح ها و پروژه هایی که از ســوی آن ها 
ارائه می شــود، یک رویکرد کارشناسی و 
ارزیابی درســت پیش بینی و تامین نشود، 
با شکست مواجه خواهند شد. مرجعی باید 
طرح های معین های اقتصادی را به لحاظ 
بازدهــی و توجیه مورد ارزیابی قرار دهد تا 

جلوی بسیاری از خسارت ها گرفته شود.
وی ادامه داد: شناســایی مناطق و ظرفیت 
ســنجی، مطالعات و بررســی های پروژه 
ارزش هــای مزیــت دار منطقــه، تدوین 
برنامه های کلان و پروژه های پیشــرفت 
منطقه ای، ایجاد هــم افزایی و همکاری 
بین شرکت های آستان قدس رضوی، عقد 
قرارداد و اســتخدام تسهیلگران اجتماعی، 
تاســیس  در  اشــتغالزایی خرد، همکاری 
کانون محبت جهت پشــتیبانی از 5 سال 
اول زندگی زوج های جوان، پشــتیبانی از 
اقدامات دولتی و مردمــی جهت مبارزه با 
کرونا، ایجاد شــبکه تولید پوشاک و اقدام 
بــه تهیه 300 هزار عدد ماســک از جمله 
اقدامات انجام گرفته از سوی آستان قدس 

در سال ۹8 است.
زردوز نیا خاطرنشــان کرد: ایجــاد و راه 

انــدازی ۴ کارگاه خیاطــی بــا ظرفیــت 
اشــتغالزایی ۴5 نفر در روســتای جوقان 
شهرستان چناران و شهر گلبهار با ظرفیت 
دوخت ۴0 هزار ماسک سه لایه بهداشتی 
در روز، بــه انضمام راه اندازی یک کارگاه 
بسته بندی با 60 نیرو جهت ایزوله کردن 
ماســک های تولیدی با دســتگاه ازن، از 
دیگر اقدامات انجام گرفته در بحران شیوع 

کرونا ویروس است.
 نماینده آســتان قدس معیــن اقتصادی 
چناران افزود: ضدعفونی کردن مکان های 
عمومــی و خانه ســالمندان، تامین اقلام 
بهداشــتی ادارات و تهیــه و توزع کتابچه 
آموزشــی مقابله با کرونا از دیگر اقدامات 
از شــیوع کرونا ویروس  جهت جلوگیری 

است.
وی خاطرنشــان کرد: علاوه بر این، پنج 
کلان پــروژه برای شهرســتان چناران در 
سال ۹۹ پیش بینی شده است که از جمله 
ایــن آن ها می توان بــه مدیریت زنجیره 
فرآورده های لبنــی و پروتئینی، مدیریت 
زنجیره صنایع تبدیلــی، تکمیلی، غذایی، 
توسعه آبزیان، مدیریت زنجیره تولید عسل 
و اشتغالزایی خرد اشاره کرد. این پنج کلان 

پروژه خود شامل 21 پروژه خواهد شد.
احداث پارک تمدن؛ رونق اقتصادی 

برای منطقه
در ادامه مهدی طاهرزاده، مشاور مدیرعامل 
دهکده ساینا عنوان کرد: شرکت ساینا در 
حــوزه گلبهار فعالیت می کند البته با توجه 
به بحث سرمایه گذاری در شرکت عمران 
در محدوده شــهر جدید گلبهار و گلمکان 
مصوبه کارگروه امــور زیربنایی را دریافت 
کردیم و عملیات اجرایی آن آغاز شده است 
و تاکنون درگیر مصوبات و مجوزات بودیم.
نماینده معین اقتصــادی چناران و گلبهار 
یادآور شــد: در بحث احداث پارک تمدن 
بــه یک هــزار میلیارد تومــان اعتبار نیاز 
اســت که از میــان 50 درصد آن در قالب 
تســهیلات بانکی، 30 درصد در چارچوب 
ســرمایه گذاری خارجــی و 20 درصد نیز 
سهم آورده خواهد بود. وی افزود: مساحت 
پروژه 550 هکتار اســت که در امتداد بلوار 
شــهدای گلمکان )حدفاصــل گلمکان و 
گلبهار( اجرایی خواهد شد. موافقت اصولی 
این پروژه از ســازمان میــراث فرهنگی و 
گردشــگری اخذ شده است و امید می رود 
پس از ماه مبارک رمضان بتوانیم عملیات 

احداث آن را آغاز کنیم.

طاهرزاده تصریح کرد: احداث پارک تمدن 
برای این مناطق جذب گردشــگر خواهد 
داشــت، لذا مردم بومی ایــن منطقه می 
توانند در اقامتگاه های بومگردی نسبت به 
جذب گردشگر اقدام کنند و از محل اجرای 

این پروژه منتفع شوند.
معین های اقتصادی پروژه های خود را 

در سامانه به ثبت برسانند
در بخش دیگری از این نشســت علیرضا 
اکبری، معــاون عمرانــی و برنامه ریزی 
فرمانداری چناران بــا بیان اینکه امید می 
رود معین های اقتصادی در ســال جدید 
نیز در حوزه اقتصادی پیشتاز باشند، عنوان 
کــرد: اکثر معین های اقتصــادی فعالیت 
های خوبی دارند اما متاســفانه اقداماتشان 
را در ســامانه به ثبت نمی رســانند و این 
مسئله باعث می شــود تا آمار فرمانداری 
تنزل پیدا کند و این مســئله چندان زیبنده 

فرمانداری چناران نیست.
وی ادامــه داد: علی رغم اینکه جلســات 
متعــددی با معین هــای اقتصادی برگزار 
می شــود و به آنان گوشــزد می کنیم که 
اقداماتشان را در ســامانه به ثبت برسانند 
اما باز هم شــاهد عدم اقدام  آنان در این 

حوزه هستیم.
در ادامه کلثوم اندی، مدیرعامل هنرآوران 
توس عنوان کرد:  ضدعفونی روستا، ارائه 
ماســک رایگان به اهالی روستا، اختصاص 
10 میلیــون تومان کمــک مردمی جهت 
مقابله با کرونــا، 1۴ روز غربالگری جهت 
پیشــگیری از بیماری کرونــا، ضدعفونی 
کردن آرامستان و... از اقداماتی هستند که 
در روستای رادکان به منظور پیشگیری از 
کرونا انجام گرفته اســت. پیگیری جهت 
دکل مخابراتی روستا، پیگیری برای ایجاد 
پمپ بنزین یا گازوئیل جهت سوختگیری 
راحت تر کشاورزان، تلاش برای برگزاری 
دوره های آموزشــی در دهستان در حوزه 
های مختلف به صــورت رایگان از دیگر 

اقدامات انجام گرفته در این روستا است.
معیــن اقتصادی بلــوار توس مشــهد و 
روستاهای چنارســوخته، فرح آباد، رادکان 
و ساغروان با اشــاره به اینکه خوشبختانه 
بیکار در روســتای رادکان وجــود ندارد، 
افزود: در این روســتا 500 هکتار کشــت 
زعفران وجود دارد که سالیانه ۴ تن زعفران 

خشک بهره برداری می کنند.
وی یادآور شــد: راه اندازی صندوق های 
خرد، راه اندازی مشــاغل خانگی، تشکیل 

کانون های همیاری و اشتغال به کار افراد 
بیکار در شــهرک صنعتــی از دیگر برنامه 

های ما برای سال ۹۹ است.
راه اندازی سایتی به منظور فروش 

محصولات و صنایع دستی روستاییان
در پایان مصطفی رئیسی، نماینده سازمان 
همیاری شــهرداری های اســتان با بیان 
اینکــه 1۴ کارگاه منتخب کوچک مقیاس 
در ســطح شهرســتان چناران ایجاد شده 
اســت، عنوان کرد: علاوه بر این در سطح 
شهرستان حدود ۴0 کارگاه در انواع توسعه 
ای، ایجادی و تکمیلی توســط معین های 
اقتصادی و ســپاه بینالود شکل گرفته که 
مجموع اشتغال ایجاد شده در آن ها 158 

نفر است.
وی خاطرنشــان کرد: معیــن اقتصادی با 
همکاری سپاه در ســال ۹8 و با مشارکت 
کارآفرینان، واحدهای تولیدی و ســازمان 
توانست  استان  همیاری شــهرداری های 
زنجیــره فــروش را برای اکثر کســب و 
کارها تکمیل کند، از این رو ســایتی را به 
منظور فروش محصولات و صنایع دستی 

روستاییان طراحی نموده است.
مسئول معین های اقتصادی منطقه بینالود، 
افزود: صندوق روستای  کاشمر، نیشــابور 
کنگ اولین صندوق در ســطح شهرستان 
اســت که با همکاری دهیار  و شورا روستا 
و مساعدت های بخشدار و کمیته انطباق 
طرقبه در حال عقد قراردادهای پیمانکاری 

روستا می باشد.
وی بیان کرد: صندوق روستای کلاته آهن 
به عنوان پایلوت طرح گردشگری در حال 
آموزش های اولیه ان بخش اســت، روستا 
کلاتــه عبدل نیز به عنــوان پایلوت طرح 
دامی- گردشگری در حال ایجاد زیرساخت 

های فرهنگی و عمرانی می باشد.
نماینده ســازمان همیاری شهرداری های 
استان تصریح کرد: ایجاد پروژه های خرد 
و متوسط مقیاس شــامل فرآوری گیاهان 
دارویــی با همــکاری فن بــازار گیاهان 
دارویی مشــهد، پروژه های صنایع دستی، 
گردشگری و کشــاورزی با رویکرد هویت 
محوری، پروژه های انرژی پاک )پنل های 
خورشــیدی(، پروژه های صنعتی )خیاطی 
و کشــاورزی(، تکمیل ظرفیت های خالی 
موجود در واحدهای تولیدی و برنامه ریزی 
جهت تشــکیل بیش از 15 صندوق خود 
اشتغالی از دیگر برنامه های ما برای سال 

۹۹ خواهد بود.

اعلام قیمت مصوب زولبیا و بامیه

رییس اتحادیه صنف شیرینی سازان مشهد گفت: قیمت مصوب کمیسیون تنظیم بازار 
اســتان خراســان رضوی برای هر کیلوگرم زولبیا و بامیه به عنوان شیرینی ویژه ماه 

مبارک رمضان اعلام شده است.
بــه نقل از ایرنا، محمد فرزانی افزود: براســاس این مصوبه قیمت هر کیلوگرم زولبیا 
و بامیــه ممتاز 250 هزار ریال، قیمت هرکیلوگرم زولبیا و بامیه درجه یک 220 هزار 

ریال و قیمت هر کیلوگرم زولبیا و بامیه درجه دو 160 هزار ریال است.
وی اظهار داشت: واحدهای صنفی قناد در سطح شهر مشهد موظف هستند شیرینی 
ویژه ماه رمضــان را با قیمت مصوب عرضه کرده و پروتکلهای بهداشــتی به ویژه 
پوشــیدن ماســک و دســتکش و فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند در غیر این 
صورت تخلفات با گشتهای بازرسی و شکایات مردمی پیگیری و با متخلفان برخورد 

می شود.
رییس اتحادیه صنف شیرینی ســازان مشــهد گفت: از آنجا که سودجویان در چنین 
ایامی تلاش می کنند با تولید زولبیا و بامیه غیربهداشتی و عرضه آن در سوپرمارکتها 
و ســایر مغازه ها، منفعتی برای خود کســب کنند به شهروندان توصیه می شود برای 

حفظ سلامت خود زولبیا و بامیه را فقط از قنادی ها خریداری کنند.
فرزانــی افزود: 700 واحد صنفــی از این اتحادیه پروانه کســب دارند و 100 واحد 
صنفی هم در شرف گرفتن پروانه کسب هستند و قنادی های مشهد بدون محدودیت 

ساعات کاری با رعایت پروتکلهای بهداشتی در طول شبانه روز دایر هستند.

ورود نقره به عرصه صعود قیمت

بر اساس پیش بینی های بانکی، در طول چند ماه گذشته صعودی که بازار نقره پشت 
ســر گذاشــته، تقریبا ناچیز بوده است. به نظر می رســد بین بازار فلزات گرانبها، کم 

قیمت ترین آنها در اختیار نقره باشد.
به گزارش صبح امروز به نقل از اقتصادآنلاین به نظر می رســد پیش بینی های بانک 
آمریکا فقط به صعود قیمت طلا محدود نمی شــود، در گزارشــی که روز چهارشنبه 
منتشــر شد، تحلیل گران کالایی بانک آمریکا اعلام کردند که پیش بینی آنها بیانگر 

رشد قیمتی نقره در طول 12 ماه آینده حتی تا سطح 20 دلار در هر اونس است.
در این گزارش تحلیلی آمده اســت: الگوی عرضه و تقاضای ترســیم شده دلالت بر 
این دارد تا زمانی که قیمت نقره کمتر از 15 دلار در هر اونس است، دستیابی به این 

پیش بینی سخت خواهد بود.
در شرایطی که بر اساس آخرین معاملات انجام شده، معاملات آتی نقره برای تحویل 
در ماه مه به قیمت 15,۴0 دلار انجام شــده و در یک روز رشد 0,۴درصدی به ثبت 

رسانده، دستیابی به سطح 20دلاری چندان دور از واقعیت به نظر نمی رسد.
تحلیل گــران در این باره بیان می کنند کــه با وجود تقاضای ضعیف نقره صنعتی که 
خــود نیمی از معاملات بازار نقره را در برمی گیرد، این امر به وضوح قابل مشــاهده 
است که قیمت نقره در مقایسه با قیمت طلا کاهشی قابل توجه داشته است. سقوط 
تقاضای نقره صنعتی در شــرایطی اتفاق افتاده که جهان با بدترین رکود اقتصادی از 

سال 1۹30 تاکنون دست و پنجه نرم می کند.
در حال حاضر، اقتصاددانان بانک آمریکا پیش بینی می کنند که اقتصاد جهانی نسبت 
به ســال گذشته 2,8 درصد افت داشته باشد. تحلیل گران کالایی این بانک همچنین 
عنوان کرده اند که این میزان از افت تقاضای نقره صنعتی باعث شده تا تقاضای نقره 

به کمترین سطح خود از سال 200۴ تاکنون برسد. 
با این وجود اگرچه چشــم انداز نقره چندان خوشایند به نظر نمی رسد، اما مدار تولید 
کشورها با کاهش موارد ابتلا به ویروس کووید -1۹ در آینده نه چندان دور به روال 

عادی بازخواهد گشت.
در شــرایطی که وضعیت همه گیری ویروس کرونا علائم آشــکار خود را بر اقتصاد 
جهانــی نمایان می کند، اما تحلیل گران معتقدند که آمارهای کاهشــی رشــد تولید 
ناخالــص داخلی یک نتیجه در بردارد به این معنی که برداشــت صنعتی می تواند با 
سرعت بیشتری نســبت به دیگر بخش های اقتصادی بهبود یابد. باید در نظر داشته 
باشــیم که اقتصاد جهانی در شرایط فعلی به دوره محدودیت و رکود اقتصادی تحت 
حاکمیت دولت ها رســیده که برای رفع آن، محرک های مالی گســترده، برای رشد 

فعالیت های صنعتی و در نهایت تثبیت تقاضای این فلز سفید کمک خواهد کرد. 
تحلیل گــران همچنین معتقدنــد محرک های دولتــی نه تنها باعث از ســرگیری 
فعالیت های اقتصادی خواهد شد، بلکه به افزایش تقاضای سرمایه گذاری در نقره به 
عنــوان یک فلز قابل تبدیل به پــول و محافظی در برابر افزایش تورم کمک خواهد 

کرد.
در این تحلیل همچنین آمده است: کسب درآمد از بدهی، از جمله پیامدهای احتمالی 
تورم، موجب جذب سرمایه بیشتری به سوی فلزات گرانبها از جمله طلا و نقره خواهد 
شــد. رشــد مجدد اقتصادی، با در نظر گرفتن محرک های مالی دولت و بانک های 
مرکزی، می تواند حاکی از آن باشد که نقره در نهایت در حال آغاز یک مسیر صعودی 

با سرعتی قابل توجه است.

دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی خراسان رضوی مطرح کرد:

معین های اقتصادی فرصتی برای توانمندسازی روستاها 

سـرویس اقتصـاد/ اسـتاندار خراسـان رضـوی گفـت: امیدواریـم مـردم توصیـه هـای 
بهداشـتی را رعایـت کننـد تـا شـاهد مـوج دوم شـیوع کرونـا نباشـیم.

به گزارش صبح امروز، علیرضا رزم حسـینی در جلسـه شـورای برنامه ریزی و توسـعه 
اسـتان کـه در محـل سـالن شـهید باهنـر اسـتانداری خراسـان رضـوی برگزار شـد، 
اظهـار کـرد: امیدواریـم بـا تلاش هـای همه، شـاهد ارتقای شـاخص های توسـعه ای 

اسـتان در بخش هـای مختلف باشـیم.
وی بـا بیـان اینکـه در شـرایط موجـود نمی تـوان انتظار داشـت که درآمدهـای دولتی 

افزایـش یابـد، افـزود: بـا تحرک بیشـتر در بخش نظـام بهـره وری دسـتگاه های اجرایی 
می توانیـم بخشـی از هزینه هـای دولـت در اسـتان را پوشـش بدهیم.

گذشـته  سـال  در  اقتصـادی  مثبـت  اقدامـات  بـه  اشـاره  بـا  رضـوی  خراسـان  اسـتاندار 
بزرگـی  بسـیار  اقـدام  گذشـته  سـال  در  بیـکاری  درصـد  توجـه  قابـل  کاهـش  داد:  ادامـه 
تـداوم  جـاری  در سـال  رونـد همچنـان  ایـن  مـی رود  انتظـار  و  بودیـم  آن  کـه شـاهد   بـود 

یابد.
وی در ادامـه بـا ابـراز گلایـه از عملیاتـی نشـدن سیاسـت واگـذاری پروژه هـای نیمـه تمـام به 
بخـش غیـر دولتـی گفـت: در ایـن راسـتا در نظـر گرفتن مشـوق  و یا تغییـر کاربری هـا می تواند 
در واگـذاری پـروژه هـا موثـر باشـد؛ ایـن برنامـه ای اسـت که در سـال جـاری باید دنبال شـود.

وی در بخـش دیگـری از سـخنان خـود بـا اشـاره بـه بارش هـای مناسـب سـال زراعـی جاری 
گفـت: سـال های زیـادی اسـت کـه آب هـای جـاری در مناطـق مرکـزی از کشـور خـارج مـی 
شـود درحالـی کـه بایـد بتوانیـم بـه صـورت خردمندانـه از آن اسـتفاده کنیـم و از هـدر رفت آن 

شـود. جلوگیری 
اسـتاندار خراسـان رضوی همچنین با اشـاره به وضعیت کرونا در اسـتان گفت: خراسـان رضوی 
در حـوزه کرونا از شـرایط نسـبتا خوبـی برخوردار اسـت و امیدواریـم با رعایت دسـتورالعمل های 

بهداشـتی توسـط مردم، موج دومی را در خراسـان رضوی شـاهد نباشـیم.

عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلس معتقد اسـت ورود شـورای رقابت به پروسـه قیمت 
گـذاری موجـب از بیـن رفتـن فاصلـه قیمتـی خـودرو در بـازار و کارخانـه شـده و بهای 

چارچـرخ ها بـه شـدت کاهش مـی یابد.
محمدرضـا منصـوری بـا اشـاره بـه انتشـار برخـی اخبـار مبنـی بـر ورود شـورای 
رقابـت بـه پروسـه قیمـت گـذاری خـودرو، گفـت: ورود شـورای رقابـت موجـب از 
بیـن رفتـن فاصلـه قیمتـی خـودرو در بـازار و کارخانـه می شـود، بنابرایـن بهـای 

سـاماندهی  حـدودی  تـا  خـودرو  بـازار  و  یافتـه  کاهـش  شـدت  بـه  هـا   چارچـرخ 
می شود.

ایـن نماینـده مـردم در مجلس شـورای اسـلامی بـه فاصله قیمت خـودرو در بـازار و کارخانه 
اشـاره کـرد و ادامـه داد: از آنجـا که فاصلـه قیمتی برخی خودروهـا در بـازار و نمایندگی به بیش 
از 20 میلیـون تومـان نیـز مـی رسـد، بایـد مشـخص شـود چه کسـانی از ایـن اختـلاف قیمتی 

برند. سـود می 
وی بـا بیـان اینکـه در حـال حاضر سـوداگران با روش هـای خاصی خـودرو از کارخانـه تحویل 
مـی گیرنـد و آن را بـا قیمـت هـای بالاتـر در بـازار بـه فروش مـی رسـانند، اظهار کـرد: اگرچه 
ورود شـورای رقابـت به پروسـه قیمـت گذاری می توانـد بازار خودرو را سـاماندهی کنـد اما باید 

بـه ایـن نکتـه نیـز توجه شـود که این شـورا قیمـت خـودرو را منطقی تعییـن کند.
ایـن نماینـده مـردم در مجلـس دهـم اضافه کـرد: دولت و شـورای رقابـت برای قیمـت گذاری 
خـودرو بـا یکدیگـر کلنجـار دارنـد چـرا کـه دولـت مخالـف ورود شـورای رقابـت بـه پروسـه 
قیمت گـذاری اسـت و تمایـل دارد تنهـا سـازمان حمایـت از مصـرف کننـده در ایـن امـر دخالت 

باشد. داشـته 
عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلـس تصریـح کـرد: قیمـت گـذاری خـودرو در شـورای 
رقابـت از انحصـار بـازار خـودرو در ایـران مـی کاهـد زیرا در حـال حاضر بـازار خـودرو در اختیار 

دو خودروسـاز بزرگ اسـت.

کاهش قیمت چارچرخ ها با ورود شورای رقابتگلایه از عدم واگذاری پروژه های نیمه تمام

خبر
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نمایشنامه خوانی  آنلاین
بین المللــی  جشــنواره  فراخــوان 
بــا  آنلایــن  نمایشــنامه خوانی 
مــن  مدیــای  »صحنــه   عنــوان 
I Stage Media« بــه دبیری حســن 
حاجت پور نویســنده و کارگــردان تئاتر 

منتشر شد. 
بــه گزارش ایلنا، نخســتین جشــنواره 
آنلاین  نمایشــنامه خوانی  بین المللــی 

توسط یک شــورای مرکزی و با مشارکت چهار کشور ایران، بلژیک، انگلیس و آلمان 
برگزار می شود. حسین مسافرآستانه، رحمت امینی، احسان رحیمی، علی عابدی، اصغر 
خلیلی و لیلا پرویزی از جمله هنرمندانی هســتند که در کنار کارشناســانی از آلمان و 
بلژیک با این جشــنواره همکاری می کنند که به زودی اســامی کامل این هنرمندان 
و ســمت آن ها اعلام خواهد شد. شقایق فرشته کارشــناس رسانه نیز به عنوان روابط 
عمومی با این جشنواره همکاری دارد. در متن فراخوان این خبر امده است؛ گروه تئاتر 
راوی در نظر دارد با همکاری اســاتید برجسته تئاتر ایران و اروپا، با هدف ایجاد ارتباط 
عمیق میان اقشــار مختلف مردم، صلابت و ســلامت روانی جامعه و استفاده بهینه از 
فضای مجازی در کوتاه ترین زمان ممکن سلســله جشنواره های نمایشی اینستاگرامی 
خود را برگزار کند .شــرکت در این جشنواره برای عموم مردم علاقه مندان و هنرمندان 
آزاد بوده و هیچ گونه محدودیت سنی وجود ندارد و آثار راه یافته به این جشنواره توسط 
اساتید ایرانی و خارجی مورد ارزیابی قرار گرفته و به برگزیدگان جوایزی اهدا می شود. 
همچنیــن در طول برگزاری جشــنواره کارگاه های تخصصی و نقد و بررســی آثار به 
صورت زنده از طریق این کانال برگزار و فیلم های کوتاه آموزشی در اختیار علاقه مندان 

قرار می گیرد. شرلیط شرکت در این جشنواره در  10بند تنظیم و اعلام شد.  

تیتراژ مثل ماه با صدای محسن چاوشی

تاثیر تیتراژ برنامه ها و ســریال های تلویزیون را در دیده شدن و بیشتر مطرح شدن آثار 
خواننــدگان نمی توان نادیده گرفت. این بحث درباره برنامه و مجموعه های مناســبتی 
تلویزیون اما بیشــتر مطرح اســت و از همین رو قطعه هایی که برای سریال ها و ویژه 
 برنامه های این ماه توســط خواننده های مختلف خوانده شده، بیشتر در ذهن مخاطبان 

مانده است.
برای ماه رمضان امسال نیز تیتراژ برنامه »مثل ماه« ویژه برنامه افطار شبکه سه سیما 
با صدای »محســن چاوشی« ساخته شد. این برنامه با رویکرد مثبت نگری، مهربانی و 
امید بخشــی و تمرکز بر مقولاتی چون ایثار، از خودگذشتگی و بخشش تولید و پخش 

می شود.
»مثل ماه« به تهیه کنندگی هادی آشــتیانی و کارگردانی پیــام ابراهیم پور و و اجرای 
رسالت بوذری، در ایام ماه مبارک رمضان هر روز از ساعت 1۹:00 تا حوالی اذان مغرب 

روی آنتن شبکه سه می رود.

دردسرهای اکران آنلاین

کارگردان فیلم سینمایی »مرد نقره ای« درباره احتمال اکران یا عدم اکران آنلاین این 
اثر سینمایی توضیحاتی ارائه داد.

به گزارش ایرنا، محمدحســین لطیفی، کارگردان فیلم ســینمایی مــرد نقره ای درباره 
احتمال اکران آنلاین این فیلم گفت: در این شــرایط شــیوع بیماری کرونا و تعطیلی 
سینماها، ابراهیم حاتمی کیا با اکران اینترنتی خروج به عنوان اولین نفر پیشقدم شد، اما 

شرایط اکران آنلاین قدری سخت است.
وی با اشــاره به اهداف تولید مرد نقره ای، افزود: عوامل فیلم مردانه ایستادند و یک اثر 
کاملا ملی را با موضوع غرور و افتخار ملی و قداســت پرچم، ساختند و سعی کردند با 
تمام مشــکلات، بهترین کار را تحویل دهند. البته اگر با حمایت بهتر قطعا کار بهتر از 

این هم می شد.
این کارگردان ســینما و تلویزیون ادامه داد: با وجود تمام تلاش ها به دلیل مشــکلات 
بیماری، ما و دیگر ســینماگران از اکران جامانده ایم. این در حالی است که سرمایه باید 
در گردش باشــد و اگر فیلم اکران نشود و سرمایه آن برنگردد، چرخه تولید آثار هنری 

معیوب می شود.
لطیفی با اشاره به 38 سال سابقه فعالیتش در حوزه سینما و تلویزیون و با انتقاد از عدم 
حمایت از مرد نقره ای در مرحله ســاخت، گفت: همیشه برایم جای سوال بوده که چرا 
بودجه ها در برخی بخش های ســینمایی صرف آثاری می شود که عموما باعث خجالت 
مدیران می شــود. نمونه های این امر را در ســال های گذشــته در اوج و فارابی شاهد 
بوده ایم که برخی آثار با وجود حمایت های صد درصدی اصلا اکران نشــده اند، چراکه 

شایسته اکران نبوده اند.
وی خاطرنشــان کرد: در اکران اینترنتی احتمال همه جــور خطایی می رود. اینکه چه 
کســی کار را ضمانت می کند و تا چه میزان هم ضمانت می کند، از مسائل مهم است 
و بنابراین اگر بخواهیم بی محابا عمل کنیم، شــاید کار مناسبی نباشد و بهتر است فعلا 

صبر کنیم.

پیش شرط هایی برای بازگشایی سینماها؛

گیشه های  انتظار
فاطمــه تنانــی / هرچنــد لــزوم اجــرای طرح 
فاصله گذاری اجتماعی، به طور یقین بسیار حائز اهمیت 
بــود، اما در این بین افراد و ســازمان های فرهنگی و 
هنری بسیاری متضرر شده و طبیعتا بازگشت به روال 
ســابق، مســتلزم گذر از دوران بحران است و با توجه 
بــه نیاز به رفــع فرهنگی جامعه بــه در جریان بودن 
هنرهایی چون سینما، تئاتر و... دفتر نظارت بر عرضه و 
نمایش سازمان سینمایی ضوابطی را با نظر تعدادی از 
کارشناســان سینما و با بررسی و مقایسه پروتکل هایی 
که برای بازگشــایی سینماها در کشورهای دیگر تهیه 
شده، برای بازگشــایی مجدد سینماهای کشور تهیه و 
در سایت رسمی این سازمان منتشر کرده که قرار است 
به زودی در جلسه ای با بررسی نهایی نظر کارشناسان 

این حوزه به جمع بندی برسد.
قوانین در دست اقدام

براین اســاس، با توجه به ضرورت آمادگی لازم برای 
بازگشایی احتمالی ســینماهای کشور و مصوبات اخیر 
ســتاد ملی مقابله با کرونا، دفتر نظــارت بر عرضه و 
نمایش فیلم با عنایت به پروتکل های اعلامی از سوی 
وزارت بهداشت و درمان، مقررات الزامی را برای شروع 
به کار مجدد ســینماهای کشــور چون ظرفیت مجاز 
فروش بلیت برای هر سالن تا سقف ۴0درصد، چیدمان 
صندلی تماشاچیان به حالت ضربدری، تمهیدات لازم 
برای ایجاد فاصله بین ردیف ها، استفاده از دستکش و 
ماسک برای کارکنان سینما، رعایت فاصله گذاری ایمن 
بین تماشــاچیان در ورود و خروج و سالن های انتظار، 
نظافــت و ضدعفونی کلیه مکان های مورد اســتفاده 
مثل ســالن ها و ســرویس های بهداشتی، در دسترس 
بــودن مایع ضد عفونی کننده بــرای مراجعه کنندگان، 
گندزدایی کامل ســینما طبق پروتکل اعلامی وزارت 
بهداشــت و درمان، نیم ساعت تاخیر بین سانس ها به 
منظور رعایت مقررات بهداشــتی، پخش تیزر آموزشی 
در مورد مقابله با بیماری کرونا، تب ســنجی مراجعین 

و جلوگیری از ورود افراد مشکوک و... را اعلام کرد.
پیش بینی خسارات وارده به حوزه سینما

به گزارش صبح امروز، محمدرضا محمدی معاون 
هنری سینمایی ارشاد خراسان رضوی در مصاحبه 
با خبرنگار این رســانه پیرامون بازگشایی سینماها 
بیان کرد: رعایت 15 پیش شــرط برای بازگشایی 
ســینما، یک پیشنهاد از طرف ســازمان سینمایی 
کشور به ستاد فرماندهی کرونا بوده که در صورت 

تصویب به تمام سینماها ابلاغ می شود.
محمــدی افزود: این پیشــنهاد هنوز بــه مرحله 

تصویب نرسیده و تاکنون فقط در سایت بارگذاری 
شــده است تا کســانی که در حوزه سینما فعالیت 
دارند ثبت نام کرده تا اگر دچار ضرر و زیان شدند، 
راهکارهایی برای کمک به آن ها اندیشــیده شود. 
همچنین در رابطه با بحث بازگشایی سینماها طبق 
خبرهای مطرح شــده در رسانه ها هنوز تصمیمی 
گرفته نشده اســت.وی در مــورد ضررهای مالی و 
اقتصادی در مدت بحران کرونا اظهار کرد: خراسان 
رضوی اولین استانی بود که به محض شروع شدن 
کرونا با ســازمان سینمایی و در حوزه های دیگر و 
با معاونت هنری وزارت خانه در تهران مکاتبه کرد 
و پیش بینــی کردیم که این تعطیلات خســاراتی 
را به حوزه ســینما وارد می کند و مبنا را بر درآمد 
ماه های قبل و حتی ســال قبل گذاشتیم که در آن 
دوران چقدر در آمد و فروش داشتیم و پیشنهادی 
 برای جبران ضــرر و زیان با ســازمان در تهران 

دادیم. 
پرداخت خسارت به سینماها

معاون هنری سینمایی ارشاد خراسان رضوی  ادامه 
داد: در مصاحبــه ای که آقای وزیر و دکتر صالحی 

در تلوزیون داشــتند قرار بر این شد که اطلاعاتی 
از کل اســتان ها جمع آوری شود و در هر استانی 
شورایی با حضور اداره کل و نمایندگان حوزه سینما 
تشکیل شود تا از طریق همین شورا کمک هایی از 
وزارت خانه به اســتان ها برای سینما ابلاغ شود تا 
وزارت خانه هم مبالغــی را تحت عنوان کمک به 

جبران ضرر سینماها پرداخت کند.
محمــدی در ارتبــاط با میزان خســارت وارده به 
سینماهای اســتان بیان کرد: در حال حاضر مبلغ 
خاصــی را مد نظر نداریم. اما با توجه به اینکه این 
اتفاق در آخر ســال بود، برخی ســینماها به دلیل 
اینکه هیچ فروشــی نداشــتند در پرداخت حقوق 
کارکنان دچار مشــکل شــده بودند و حتی تهیه 
کننــدگان و کارگردان ها در صنعت ســینما از این 
قضیه مســتثنی نبودند و ضررهای زیادی در مورد 
اکران فیلم متقبل شــدند. از ظاهر امر مشــخص 
اســت که این ضرر بسیار ســنگین است و پس از 
جمع بندی میزان این خسارت ها در استان خراسان 
رضوی و شــیوه ی پرداخت آن به سینماها اطلاع 

رسانی خواهیم کرد.

آیتم های غیرقابل پیش بینی
معاون هنری و سینمایی در پایان بندی صحبت های 
خود افزود: به نظر من تا زمانی که پیک این بیماری 
در اســتان خراســان کاهش پیدا نکرده است نباید 
سینماها باز شوند، زیرا ســینما محل تجمع است و 
هر قدر هم تدابیری مثــل فاصله گذاری اجتماعی و 
رعایت بهداشت را اعمال کنند، باز هم ریسک بسیار 
بالایــی دارد. به طور قطع این موضوع بســتگی به 
استقبال مردم برای حضور در سینما دارد و در این بین 
آیتم هایی وجود دارد که قابل پیش بینی نیست و در 
صحبت هایی که با برخی مدیران داشتم نظر این بود 
که بازگشایی سینماها در این شرایط، اتفاق ویژه ای 
در حوزه ســینما به وجود نمی آورد. زیرا در آمد عمده 
پردیس های سینمایی از فســت فودها و سالن های 
غذاخوری بود که آنها هم سختی ها وکشاکشی دارند 
که نمی شــود روی آن ها حســاب کرد. هرچند این 
صحبت ها بیشــتر نظر شخصی بنده است و تصمیم 
نهایی در فرماندهی ستاد کرونا تصویب و به وزارت 
 خانه ابلاغ می شــود تا درصورت تائید به مرحله اجرا 

برسد.

اخبار

پشت پرده هنر
طراح پوستر جشــنواره بین المللی پیراسیکابا 
گفــت: هنرمندان مســتقل از طــرف هیچ 
نهادی حمایت نمی شــوند و به قول معروف 
توصیه شــده نیســتند، این بی توجهی باعث 
ســرخوردگی آنها می شود درحالی که انگیزه 
و دلگرمی مهمترین عاملی است که می تواند 
یک هنرمند را به شــکوفا شــدن و فعالیت 

بیشتر وادارد.
به گــزارش خبرگزاری ایرنا، صبــا دارابیان 
هنرمند گرافیســت که آگوســت 201۹ به 
عنوان داور جشنواره جهانی طنز و گرافیکی 
پیراســیکابا انتخاب و به برزیل دعوت شــد، 
بخش  رقابت های  دوره  پوســتر هجدهمین 
کودک و نوجــوان این جشــنواره جهانی را 

طراحی کرد.
دارابیان در خصوص انتخاب شدنش به عنوان 
طراح پوستر این رویداد گفت: در همان سال 
که من و همسرم علیرضاپاکدل، داوری این 
رویداد را به عهده داشتیم، نمایشگاهی از آثار 
من نیز به نمایش درآمد و تصویرسازی های 
من مورد توجه مخاطبــان کودک و نوجوان 
قرار گرفت. تا اینکه در دوره بعدی جشنواره 
بــرای رقابت های بخش کــودک و نوجوان، 

برگزارکنندگان جشــنواره مــن را به عنوان 
طراح پوستر این دوره برگزیدند.

تاثیر هنر بر زندگی واقعی
وی در تشــریح مباحث تکنیکی این پوستر 
گفــت: برای طراحی این  پوســتر که بر پایه 
تصویرسازی اســت، چندین مولفه را در نظر 
گرفتم تا تصویــری ارائه دهم که برای همه 
گروه های ســنی کــودک و نوجوانان جذاب 
باشــد و به آنها نشــان دهد هنر تا چه اندازه 
در زندگی واقعی تاثیر گذار است، بنابراین در 
رنگ آمیزی باید رنگ های شــاد و درخشان 
اســتفاده می کــردم تا با فرهنگ و ســبک 

زندگی مردم برزیل هم خوانی داشته باشد.
ایــن طراح  با اشــاره به شــخصیت این 
پوستر که یک دختر بچه شاد است گفت: 
در ســفرم به برزیل دریافتم که مسئولان 
و متولیان فعالیت هــای فرهنگی و هنری 
تا چه انــدازه به حضور زنــان و دختران 
در رویدادهــای فرهنگی و هنری اهمیت 
می دهند و با در نظــر گرفتن موارد فوق، 
دختر بچــه ای را طراحی کردم که با قلمو 
و پالتش رنگ های درخشــان را به شــهر 
می پاشــد و در آسمان شهرش یک رنگین 

کمــان نورانــی را با قلمــو و رنگ هایش 
نقاشی کرده است.

عدم توجه مسئولان فرهنگی و هنری به 
هنر و هنرمند

این هنرمند در پاســخ به مصائب و مشکلات 
زیست هنری خود گفت: موانع بسیار زیادی در 
خصوص فعالیت و همچنین معاش هنرمندان 
ایرانی در جامعه و کشــور ما وجود دارد که از 
مهمترین این مشــکلات باید به توجه ناکافی 
مســئولان فرهنگی و هنری به هنر و هنرمند 
اشاره کنم.وی ادامه داد: هنرمندان مستقل از 
طرف هیچ نهادی حمایت نمی شوند و به قول 
معروف توصیه شده نیســتند. به عنوان مثال 
من اولیــن بانوی تصویرگــر ایرانی بودم که 
افتخار داوری در جشنواره بین المللی پیراسیکابا 
و برپایی نمایشــگاه در این شــهر را داشتم. 
همچنین اولین طــراح  برگزیده برای طراحی 
پوســتر این رویداد بودم که متاسفانه هیچ جا 
بازتاب داده نشد و از طرف هیچ مسئول و نهاد 
و انجمنی مورد حمایت یا تقدیر قرار نگرفتم و 
این موضوع مطمئنا قبل از من برای هنرمندان 
دیگــری اتفاق افتاده و من نیز آخرین کســی 
نیستم که شاهد چنین بی توجهی هایی هستم.

بی تفاوتی باعث سرخوردگی هنرمندان 
می شود

دارابیان افزود: به نظــر من این بی تفاوتی 
در  می شود  هنرمندان  باعث ســرخوردگی 
حالــی که  انگیــزه و دلگرمــی مهمترین 
عاملی اســت که یک هنرمنــد را می تواند 
به شــکوفا شدن و فعالیت بیشتر وا دارد. به 
امید روزی که هنــر و هنرمند در جامعه و 

زندگــی ما ایرانی ها کــه از دیرباز صاحب 
فرهنگ و هنر بوده ایم ، جایگاه واقعی اش 
را به دست بیاورد.دارابیان در حوزه پژوهش 
وآموزش نقاشــی و تصویرگری خلاقانه به 
کودکان و نوجوانان فعالیت می کند و پایان 
نامه دانشــگاهی قابل اســتنادی را درباره  
اهمیت هنر در دنیای کودکان و نوجوانان، 

ارائه کرده است


